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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 05/2021
Caràcter: ordinari
Data: 20 d’abril de  2021
Horari: de 19:00 a 22:37 hores  
Lloc: Sessió Plenària virtual

Hi assisteixen:

ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Ramon  Arnabat i Mata (VeC)
- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Salvador Campamà i Romeu (ERC)
- Anna Doblas i Ruiz (JxV)
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC)
- Eladio García i Lodeiro (C’s)
- Mònica Hill i Giménez (ERC)
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV)
- Maria Ramon i Martínez (CUP)
- Dolors Rius i Marrugat (JxV)
- Francisco Romero i Gamarra (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Noel Viñas i Serrano (CUP)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Cap

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María Garcia Pascual.

Desenvolupament de la sessió
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1. ACTA PLE. Aprovació si s’escau, de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 
06/04/2021 i de la sessió extraordinària i urgent celebrada el dia 29/03/2021.

S’aproven per assentiment les actes de les essions plenàries dels dies 29 de març i 6 
d’abril de 2021.

SERVEIS CENTRALS I GOVERNACIÓ

2. 1/2021/1216 – MODIFICACIONS ORDENANCES FISCALS – Aprovar 
provisionalment les modificacions d’Ordenances fiscals municipals de tributs i 
preus públics.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
municipal, per al seu debat i aprovació si escau, el dictamen següent:

ATÈS QUE:

1) El món sencer travessa una greu crisi sanitària provocada per la pandèmia de  la 
COVID-19. Això provoca malalties i morts, contagis o risc de contagis, quarantenes, 
necessitat de confinament a casa seva de bona part de la població i restriccions en els 
moviments de persones i en les activitats.

2) El Reial decret 463/2020, de 14 de març, objecte posteriorment de pròrrogues, va 
declarar l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària, va confinar la població 
tret de casos especials i va suspendre cautelarment múltiples activitats econòmiques, 
sobretot de comerç, serveis professionals i hostaleria. El dia anterior a Catalunya 
s’havia dictat ja la Resolució SLT/737/2020, per la qual es van clausurar de manera 
immediata activitats com establiments esportius, gimnasos, teatres i cinemes, bars i 
restaurants, botigues i centres comercials exceptuant els d’alimentació, etc.

3) Malgrat que s’ha iniciat un procés gradual en fases de recuperació de les activitats i 
dels moviments, algunes de les activitats clausurades encara ho estan, i altres 
pateixen serioses restriccions o limitacions (cites prèvies, equips de protecció, 
reduccions d’horaris, mesures addicionals d’higiene, limitacions d’aforament, 
distàncies de seguretat, nombre màxim de clients, confinaments territorials, etc).

4) La crisi sanitària provoca a més una indubtable situació de crisi econòmica i social 
que es perllongarà almenys encara durant bona part del 2021. Les activitats 
reobertes se sotmeten a restriccions, moltes empreses tenen més despeses i menors 
ingressos, i els hàbits i capacitats de compra es veuen alterats. 

5) Totes les Administracions, segons les seves competències, estan adoptant les 
mesures que consideren viables per a fer front a aquests problemes: ajuts, 
moratòries, política fiscal, subvencions, crèdits, mesures laborals, intervencions sobre 
habitatge i serveis i subministraments bàsics, etc. De fet, l’Ajuntament de Vilafranca 
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ja va aprovar en el seu moment un Pla de Xoc amb el suport de tots els grups 
municipals.

6) No cal dir que els Ajuntaments no tenen la clau principal per a resoldre el 
problema, ja que no disposen dels recursos i de les competències suficients per a fer-
ho. Els Ajuntaments podem i hem de prendre iniciatives possibles: ajornaments i 
reduccions d’alguns tributs propis, plans pactats de reactivació econòmica en l’àmbit 
local, ajuts socials, suport al comerç, polítiques d’habitatge assequible, etc.

7) En l’àmbit de les Ordenances fiscals i de preus públics vigents a l’Ajuntament de 
Vilafranca, cal tenir present:

a) Impostos com l’IBI, IAE i vehicles no es poden reduir, ni que així es volgués. 
Operen en termes d’any natural quant al període impositiu, i es meriten l’1 de 
gener, per la qual cosa no seria viable una modificació, tret que existís una llei 
tributària de l’Estat que ho permetés. Quant a l’impost sobre construccions i 
sobre l’increment del valor dels terrenys en sòl urbà, no sembla adient la seva 
reducció, ja que només es meriten si es produeixen fets imposables concrets 
que fan palesa riquesa (promoció d’obres o transmissió de sòl), i no tenen una 
relació directa amb l’economia productiva.

b) Tampoc cal modificar tributs que es meriten quan es produeix el fet imposable, 
si es produeix, o que tenen poca rellevància des del punt de vista dels efectes 
de la crisi sanitària: taxa per intervenció administrativa d’activitats, llicències o 
comunicacions d’obres, conservació del cementiri, retirada de vehicles, 
entrades de vehicles o guals, etc.

c) Hi ha taxes i preus públics que no es van cobrar durant el període de clausura 
d’activitats de 2020 derivada de l’estat d’alarma. Els articles 26.4 (sobre taxes) 
i 46.2 (sobre preus públics) del text refós de la Llei d’hisendes locals (Reial 
decret llei 2/2004, de 5 de març) ja estableixen que quan per causes no 
imputables al subjecte passiu o a la persona obligada, no es pugui prestar o 
desenvolupar el servei, activitat o aprofitament que dona lloc a la taxa o preu 
públic, cal procedir a la devolució de l’import. S’ha donat aquest cas, durant 
certs períodes, en casos com els preus públics de Llars d’Infants o Complex 
Aquàtic, mercats no sedentaris, o ocupació de l’espai públic amb taules i 
cadires d’hostaleria, per exemple. 

d) L’any 2020 es van modificar, ja iniciat l’exercici, algunes Ordenances 
municipals arran de la  crisi de la Covid. És el cas de la taxa per gestió de 
residus no domèstics, de la taxa per mercats de Sant Salvador i de la Carn, de 
la taxa per ocupació de l’espai públic amb taules i cadires d’hostaleria, de la 
taxa per ocupació de la via pública amb parades de mercats no sedentaris, del 
preu per serveis esportius o del preu per serveis en el centre Àgora. Alguns 
dels beneficis o mesures s’han mantingut en les Ordenances aprovades per a 
2021. 

e) Es considera en aquests moments adient modificar tres Ordenances fiscals i de 
preus públics amb efectes de 2021: Ordenança núm. 14 sobre taxa d’ocupació 
del domini públic amb taules i cadires, Ordenança núm. 15 de taxa per 
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ocupació del domini públic amb parades de mercats no sedentaris, i Ordenança 
núm. 25, de preu públic de prestacions de serveis en el Centre Àgora, en tots 
els casos amb beneficis durant part de 2021, per tal de minimitzar els efectes 
de la crisi econòmica derivada de la pandèmia que vivim.

8) La competència per aprovar les modificacions d’Ordenances fiscals correspon al Ple 
municipal, sense necessitat de majoria qualificada. El procediment per aprovar i 
modificar les Ordenances de tributs i preus públics locals es regula en els articles 15 a 
19 del Text refós de la Llei d’hisendes locals (RDL 2/2004, de 5 de març)

Per això, s’ACORDA:

PRIMER.- Aprovar provisionalment les modificacions d’Ordenances fiscals municipals 
de tributs  i preus públics vigents que s’esmenten tot seguit, en els termes següents:

A) Ordenança fiscal núm. 14 (taxa per ocupació del domini públic amb taules i 
cadires)

Es modifica la Disposició Addicional:

On diu: 

“Disposició Addicional
Amb vigència exclusiva per a l’any 2021, s’estableix un règim singular de la taxa per 
ocupació de la via pública amb taules i cadires d’hostaleria, activitat especialment 
afectada per la declaració de l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària 
ocasionada per la COVID-19, amb decisions de limitació acordades per les autoritats 
sanitàries supramunicipals o per l’Ajuntament. En aquest sentit:

a)S’estableix que la taxa regulada en aquesta Ordenança no es meritarà ni cobrarà de 
l’1 de gener al 31 de març de 2021.”

Ha de dir:

“Disposició Addicional

Amb vigència exclusiva per a l’any 2021, s’estableix un règim singular de la taxa per 
ocupació de la via pública amb taules i cadires d’hostaleria, activitat especialment 
afectada per la declaració de l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària 
ocasionada per la COVID-19, amb decisions de limitació acordades per les autoritats 
sanitàries supramunicipals o per l’Ajuntament. En aquest sentit:

a) S’estableix que la taxa regulada en aquesta Ordenança no es meritarà ni cobrarà 
de l’1 de gener al 30 de juny de 2021.”
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B) Ordenança fiscal núm. 15 (ocupació del domini públic amb parades, atraccions, 
mercats no sedentaris)

Es modifica la Disposició Addicional:

On diu:

“Disposició Addicional
Amb vigència exclusiva per a l’any 2021, s’estableix un règim singular de la taxa per  
ocupació de domini públic en algunes de les modalitats previstes en aquesta 
Ordenança, respecte a activitats econòmiques afectades per la declaració de l’estat
d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària ocasionada per la COVID-19, amb 
decisions de limitació acordades per les autoritats sanitàries supramunicipals o per
l’Ajuntament.

La taxa per parades dels mercats no sedentaris no es meritarà ni cobrarà de l’1 de
gener al 31 de març de 2021.”

Ha de dir:

“Disposició Addicional
Amb vigència exclusiva per a l’any 2021, s’estableix un règim singular de la taxa per 
ocupació de domini públic en algunes de les modalitats previstes en aquesta 
Ordenança, respecte a activitats econòmiques afectades per la declaració de l’estat
d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària ocasionada per la COVID-19, amb  
decisions de limitació acordades per les autoritats sanitàries supramunicipals o per
l’Ajuntament.

-La taxa per parades dels mercats no sedentaris no es meritarà ni cobrarà de l’1 de
gener al 31 de març de 2021.

-La taxa per a parades del mercat del dissabte de sectors considerats no essencials, 
les quals no tenien possibilitat per indicacions de les autoritats sanitàries de ser 
presents en el mercat durant la major part del primer trimestre de 2021,  no es 
meritarà ni cobrarà de l’1 de abril al 30 de juny de 2021”.
 

C) Ordenança fiscal núm. 25 (preu públic per a la prestació de Serveis al Centre 
Àgora)

S’introdueix una nova Disposició Addicional, única, amb el text següent:

S’estableix una  bonificació del 50% en els imports del preu públic per ús de naus, 
despatxos i espai cowork en el Centre Àgora, bonificació que serà vigent durant els 
mesos de gener a juny de 2021.

SEGON.- Exposar al públic l’expedient i les modificacions pel termini de 30 dies hàbils, 
mitjançant anuncis que es publicaran al BOPB, un diari d’àmplia difusió, tauler 
d’anuncis i pàgina web, termini durant el qual es pot consultar l’expedient i presentar 
reclamacions o al·legacions. I no n’hi ha els acords i les modificacions s’entendran 
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aprovats definitivament de manera automàtica, i es publicarà en el BOPB l’acord 
d’aprovació i el text literal de les modificacions d’Ordenances aprovades. Si n’hi ha, 
les modificacions de les Ordenances (només les afectades per les al·legacions) 
requereixen acord plenari i exprés d’aprovació definitiva, amb resolució motivada de 
les al·legacions presentades.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 C’s) i 1 
abstenció (1 VeC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que atès que la situació de crisi sanitària encara no 
ha acabat, tot i que s’albira la propera normalitat, es proposa allargar la gratuïtat de 
l’ocupació de taules i cadires fins al maig.

Les mateixes consideracions es fan amb la taxa de mercats, que serveixi per ajudar a 
la represa de l’activitat. 

Els espais del centre Àgora, que acullen empreses de nova creació, també es proposa 
bonificar-ne l’ús un 50%.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el seu vot favorable i es mostra així mateix 
conforme amb el que algun regidor va dir en la Comissió informativa, sobre que 
caldria algun tipus d’ajuda per als establiments que no tenen terrassa 

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que està d’acord amb la modificació de 
l’ordenança fiscal número 15 i la número 25. Són mesures que han d’apuntalar els 
mercats i als nous projectes d’empresa.

Té més dubtes respecte a la prolongació de la gratuïtat de les terrasses, perquè els 
principals afectats són, precisament, els que no tenen opció de tenir terrassa. Ja es 
va dir que s’estudiarien possibilitats d’altres bonificacions. Es partidari de cobrar 
alguna cosa, perquè les terrasses s’estan utilitzant.

No deixa de sorprendre’l que l’equip de Govern miri fins l’últim detall en les 
prestacions socials i aquí es fa una ajuda indiscriminada, sense tenir en compte la 
situació de l’empresa.

La Sra. Maria Ramon (CUP) anuncia el vot favorable i manifesta que a Vilafranca hi ha 
molts locals sense terrassa i de moment no s’han aprovat ajuts als establiments que 
no tenen terrassa.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) anuncia el vot favorable del seu grup. Manifesta que cal 
ajudes als sectors econòmics que estan patint les conseqüències de la pandèmia. 
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Volen posar l’accent en que eliminar la taxa és una petita part del que pot fer 
l’ajuntament. Cal ajuts directes als autònoms. Cal avaluar el Pla de xoc de l’any 
passat i elaborar-ne un per aquest any.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que és veritat que el de la restauració és dels 
sectors més castigats per la pandèmia. Ara poden obrir, però amb limitació d’horari. 
Han parlat també amb els establiments que no tenen terrasses.

Creuen més en mesures indirectes com van ser els Vilafrancs i actualment estan 
valorant tornar-lo a fer.   

3. 10/2021/1627 –MODIFICACIÓ DE CRÈDITS Aprovació, si escau, de 
l’expedient de modificació de crèdits.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el dictamen 
següent, per al seu debat o aprovació si escau:

Atès que des del Servei d’Urbanisme s’ha redactat informe en el qual es justifica la necessitat 
de suplementar i crear noves aplicacions pressupostàries, pel normal funcionament de 
diversos serveis, derivades de noves necessitats sorgides.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament justificades, 
conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 37 del Reial Decret 
500/90, i la Base 11 de les Bases d’Execució del pressupost.

ACORD:

PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 10/2021, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit, d'acord amb el detall següent:

1r. Modalitat: Crèdit extraordinari

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció
Crèdit 
inicial Modificacions Modificació Crèdits totals 

   anteriors que es proposa consignats

4.33303.22799  
Plans de comunicació i viabilitat projecte 
Vinseum 0,00 0,00 76.500,00 76.500,00

5.33801.63200 Projecte Casa Festa Major 0,00 0,00 50.500,00 50.500,00

0,00 0,00 127.000,00 127.000,00

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
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87000 Per a despeses generals 127.000,00

2n. Modalitat: Suplement de crèdit

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions Modificació Crèdits totals 
   anteriors que es proposa consignats

2.16401.63200 Rehabilitació Cementiri 160.000,00 0,00      76.100,00 236.100,00

5.33303.63200 Ampliació Vinseum 295.015,00 0,00 125.000,00 420.015,00

4.15330.61901 
Pla Intervenció Integral Centre Comerç – 
Poble Nou 850.000,00 0,00 37.000,00 887.000,00

5.15310.61900 
PAE Vilafranca Olèrdola – Innovant 
sostenibilitat territori 286.000,00 0,00 6.000,00 292.000,00

4.15000.64000 
Estudis i treballs  tècnics destinats a 
projectes d’inversió 150.000,00 0,00 70.000,00 220.000,00

4.15100.22799 
Seguretat, projectes i obres: contractes de 
serveis 30.000,00 0,00 16.000,00 46.000,00

1.771.015,00 0,00 330.100,00 2.101.115,00

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 330.100,00

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-ho i 
presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament aprovat si durant el citat 
termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini 
d'un mes per resoldre-les.

Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de l'exposició al 
públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si no es resolguessin en 
l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la publicació 
al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela financera. 

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 12 vots favorables (7 JxV, 5 PSC), 7 vots en contra (5 
ERC, 2 CUP) i 2 abstencions (1 VeC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:
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El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que la modificació està destinada majoritàriament a 
projectes s’obra actualment en marxa, com pot ser el suplement de 50.000€ destinats 
a la museïtzació de la Casa de la Festa Major o els diners destinats a complementar 
l’obra del Vinseum, amb mesures d’estalvi energètic o la instal·lació d’un ascensor 
exterior. Així mateix, el programa del FEDER demana unes actuacions de comunicació 
i viabilitat projecte.

També s’augmenten les partides destinades a treballs i estudis tècnics, per tal 
d’elaborar projectes externament, per tal de poder executar les obres.

 El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que normalment s’absté. Les partides que van 
sortint en les modificacions, no hi vol posar impediments.

No entén a que van destinats els 76.000€ del projecte de comunicació i viabilitat del 
Vinseum.

Respecte a l’ampliació de la partida d’estudis i treballs tècnics, creu que caldria treure 
més rendiment dels recursos humans de l’ajuntament. L’Ajuntament té diversos 
arquitectes en plantilla i caldria estalviar-se l’externalització d’aquests serveis.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que les despeses previstes en la modificació li 
semblen interessants i necessàries. Cada Ple hi ha modificacions de pressupostos, 
espera el dia que es pressuposti un estudi per la nova biblioteca o per l’antic hospital.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que es continua invertint bona part del 
romanent i consideren que una part el romanent es podria destinar a despesa social. 
Anuncia el seu vot desfavorable.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) anuncia que votaran en contra perquè no són els seus 
pressupostos. Manifesta que no entenen que al 2020 hagi hagut aquest romanent i no 
s’hagi fet més despesa social o en el parc d’habitatge. També els sobta que hi hagi 
una partida substancial per la millora de l’eficiència energètica del Vinseum i també 
els sobta que en el Ple passat l’equip de govern s’excusés en la manca de partida per 
no fer l’estudi de viabilitat de la biblioteca o de l’antic hospital.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que les partides d’estudis tècnics estan lligades a 
projectes d’inversió que s’han de realitzar. Cal externalitzar perquè el volum d’obra és 
molt més elevat que en anys anteriors i l’ajuntament té dos dels tres arquitectes 
destinats a projectes d’obres, amb baixes per malaltia de llarga durada.

També afegeix que en el cementiri es fa una inversió per ampliació de nínxols i 
columbaris, perquè en pocs mesos en faltarien.  

4. 1/2021/1641 –INFORME DE CONTROL PERMANENT - Donar compte al 
Ple, de l’Informe de control permanent de la Intervenció General 15/2021, 
sobre compliment de l’objectiu d’estabilitat i avaluació de les regles fiscals de 
la Llei orgànica 2/2012, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, 
consolidat.
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INTERVENCIÓ

INFORME DE CONTROL PERMANENT  15-2021

Expedient: 1/2021/1641
Assumpte: Aprovació de la liquidació del Pressupost General per a l’exercici 2020. Avaluació 
consolidada de les regles fiscals Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària 
i sostenibilitat financera, de l’Ajuntament i dels ens dependents considerats sector AAPP.

I. ANTECEDENTS

En data 26 de febrer de 2021 aquesta intervenció va emetre informe de control permanent 
núm. 5-2021 relatiu a l’avaluació de les regles fiscals d’acord amb la Llei orgànica 2/2012, de 
27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera a la liquidació del pressupost 
general per a l’exercici 2020, no obstant només es van calcular a nivell d’entitat, atès que a la 
data d’emissió de l’informe no es disposava de l’aprovació dels comptes dels ens dependents 
de l’entitat.

II. LEGISLACIÓ APLICABLE

Primer.- L’article 79 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, de procediment administratiu comú de 
les administracions públiques, prescriu que als efectes de la resolució del procediment, se 
sol·licitaran aquells informes que siguin preceptius per les disposicions legals, i els que es 
jutgin necessaris per resoldre, establint l’article 80.1 que llevat disposició expressa en contra, 
aquest seran facultatius i no vinculants. 

Aquest informe s’emet, doncs, en aplicació del disposat per l’art. 16.2 del Reial decret 
1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de desenvolupament de la Llei 
18/2001, de 12 de desembre, d’estabilitat pressupostària, en la seva aplicació als ens locals 
(en l’actualitat LOEPSF), amb caràcter independent i s’incorporarà al previst a l’article 191.3 
TRLRHL. En aquest sentit, l’article 4.1.b), apartat 6è del Reial decret 128/2018, de 16 de 
març, pel qual es regula el règim jurídic dels funcionaris de l’Administració local amb 
habilitació de caràcter nacional, estableix que en l’exercici de les actuacions de control 
permanent atribuïdes per l’ordenament jurídic a l’òrgan interventor, li correspon l’emissió dels 
informes en matèria econòmica financera i pressupostària i la seva remissió als òrgans que 
estableixi la normativa específica.

Aquest informe, per tant, té el caràcter de preceptiu i no vinculant. 

Segon.-  La legislació d’aplicació és la següent:

- Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera 
(LOEPSF).

- Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de 
desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de desembre, d’estabilitat pressupostària, 
en la seva aplicació als ens locals (en l’actualitat LOEPSF).

- Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es despleguen les obligacions de 
subministrament d’informació previstes a la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.

- Reglament (UE) Nº 549/2013 del Parlament Europeu i del Consell, de 21 de maig de 
2013, relatiu al Sistema europeu de comptes nacionals i regionals de la Unió Europea 
(SEC 10).
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- Llei orgànica 9/2013, de 20 de desembre, de control del deute comercial al sector 
públic.

- Reial decret 635/2014, de 25 de juliol, pel qual es despleguen la metodologia de càlcul 
del període mitjà de pagament a proveïdors de les administracions públiques i les 
condicions i el procediment de retenció de recursos dels règims de finançament, que 
preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat 
financera.

- Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals (TRLRHL).

- Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el capítol I del Títol VI de 
la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les hisendes locals, en matèria de 
pressupostos (RD 500/1990).

- Bases d’Execució del Pressupost per a l’exercici de 2020.
- Ordre HAP/1781/2013, de 20 de setembre, per la qual s’aprova la Instrucció del model 

normal de comptabilitat local (ICAL).
- Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, per la qual s’aprova l’estructura dels 

pressupostos de les entitats locals.
- Ordre ECF/138/2007, de 27 d'abril, sobre procediments en matèria de tutela financera 

dels ens locals.
- Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 

municipal i de règim local de Catalunya.
- Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local.
- Llei 26/2010, del 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de les administracions 

públiques de Catalunya.
- Llei 39/2015, d’1 d’octubre, de procediment administratiu comú de les administracions 

públiques.
- Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic.
- Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el Reglament 

d’organització, funcionament i règim jurídic dels ens locals.
- Acord del Congrés dels Diputats de 20 d’octubre de 2020 de suspensió de les regles 

fiscals per a l’any 2020 i 2021
- Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control 

intern a les entitats del sector públic local.
- Reial decret 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el règim jurídic dels 

funcionaris de l’Administració local amb habilitació de caràcter nacional.

Tercer.- Disposa el ja citat article 16.2 del Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel 
qual s’aprova el Reglament de desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de desembre, 
d’estabilitat pressupostària, en la seva aplicació als ens locals (en l’actualitat LOEPSF):

“L’interventor local ha de detallar en el seu informe els càlculs efectuats i els ajustos 
practicats sobre la base de les dades dels capítols 1 a 9 dels estats de despeses i 
ingressos pressupostaris, en termes de comptabilitat nacional, segons el Sistema 
Europeu de Comptes Nacionals i Regionals.
Així mateix, la Intervenció de l’entitat local ha d’elevar al Ple un informe sobre els estats 
financers, una vegada aprovats per l’òrgan competent, de cadascuna de les entitats 
dependents de l’article 4.2 del present Reglament.
Quan el resultat de l’avaluació sigui d’incompliment, l’entitat local ha de trametre 
l’informe corresponent a la Direcció General de Coordinació Financera amb les Entitats 
Locals o a l’òrgan competent de la comunitat autònoma que exerceixi la tutela financera, 
en el termini màxim de 15 dies hàbils, comptats des del coneixement del Ple.”

Quart.- L’article 2 LOPSF delimita el sector públic als efectes del l’avaluació dels objectius 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, diferenciant les administracions públiques 
i les entitats dependents no considerades administracions públiques.
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La Intervenció General de d’Estat (IGAE) està duent a terme la sectorització dels ens 
dependents de les corporacions locals, classificant-los en tres grups:

1) Administracions públiques.
2) Societats no financeres.
3) Institucions financeres.

L’avaluació dels objectius d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera s’ha de calcular 
en termes consolidats pel grup administració pública i de forma individual per cada ens amb 
personalitat jurídica pròpia.

El sector públic està integrat per les unitats següents:

 El sector administracions públiques, del qual forma part, entre d’altres, el subsector 
corporacions locals.

 La resta d’entitats públiques empresarials, societats mercantils i altres ens de dret 
públic dependents de les administracions públiques no incloses en l’apartat anterior.

El subsector corporacions locals, segons la definició del Sistema europeu de comptes nacionals 
i regionals, està integrat per les unitats següents:
 La pròpia entitat o ajuntament.
 Els seus organismes autònoms.
 Els ens públics empresarials que no es financin majoritàriament amb ingressos de 

mercat.

Cinquè.- D’acord amb l’article 3.1 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 de abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera (en endavant LOEPSF):

“L’elaboració, aprovació i execució dels pressupostos i altres actuacions que afectin les 
despeses o ingressos dels diferents subjectes compresos en l’àmbit d’aplicació d’aquesta 
Llei s’ha de realitzar en un marc d’estabilitat pressupostària, coherent amb la normativa 
europea”.

L’article 6 LOEPSF exigeix que els pressupostos i liquidacions, hauran de contenir informació 
suficient i adequada que permeti verificar la seva situació financera, el compliment dels 
objectius d’estabilitat pressupostària i de sostenibilitat financera i l’observança dels 
requeriments acordats a la normativa europea en aquesta matèria. Per tant, aquesta 
informació no és solament per l’acte d’aprovació del pressupost, sinó que forma part del 
mateix expedient de liquidació.
Els controls a validar, atenent al que determina l’article 21 LOEPSF són l’objectiu d’estabilitat 
pressupostària, la regla de despesa i l’objectiu de deute públic.
Dels antecedents de fet i els fonaments jurídics que són d’aplicació, en relació a l’article 
4.1.b), apartat 6è del Reial decret 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el règim jurídic 
dels funcionaris de l’Administració local amb habilitació de caràcter nacional i a l’article 32 del 
Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern a les 
entitats del sector públic local, s’emet el següent

III. INFORME

Primer.- Compliment de l’objectiu d’estabilitat.  

L'article 11.4 LOEPSF estableix que les corporacions locals hauran de mantenir una  posició 
d'equilibri o superàvit pressupostari.  

L'estabilitat pressupostària implica que els recursos corrents i de capital no financers han de 
ser suficients per fer front a les despeses corrents i de capital no financers.  La capacitat 
inversora de la Corporació vindrà determinada pels recursos de capital no financers, i els 
recursos corrents no emprats en les despeses corrents (estalvi brut).
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El càlcul de la capacitat/necessitat de finançament en els ens sotmesos a pressupost s’obté, 
segons el manual de la IGAE i com ho interpreta la Subdirecció General de Relacions  
Financeres amb les Entitats Locals, per diferència entre els imports liquidats en els  capítols 1 
a 7 dels estats d'ingressos i els capítols 1 a 7 de l'estat de despeses, prèvia aplicació dels 
ajustaments relatius a la valoració, imputació temporal, exclusió o inclusió dels ingressos i  
despeses no financeres. 

Per als ens no sotmesos a règim pressupostari es considera desequilibri quan, d’ acord amb 
els criteris del pla de comptabilitat que els resulti aplicable, dels seus estats anuals de 
liquidació es dedueixi que incorren en pèrdues el sanejament de les quals requereixi la dotació 
de recursos no previstos en l'escenari d'estabilitat de l'entitat de les de l'apartat anterior a la 
qual li toqui aportar-los, i hauran de ser objecte d'un informe individualitzat. 

ENTITATS QUE FORMEN LA LIQUIDACIÓ I DELIMITACIÓ SECTORIAL D' ACORD AMB EL 
SISTEMA EUROPEU DE COMPTES NACIONALS I REGIONALS.  

Agents que constitueixen l'Administració Local, segons estableix l'article 2.1 de la Llei Orgànica 
2/2012, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera ("Corporacions Locals" en 
Comptabilitat Nacional): 
 
 AJUNTAMENT DE VILAFRANCA DEL PENEDÈS
 EPEL INSTITUT MPAL. DE FORMACIÓ
 SERCOM, SL
 F. VINSEUM
 F. FESTA MAJOR

DESCRIPCIÓ DELS INGRESSOS I DESPESES DE COMPTABILITAT NACIONAL, LA SEVA 
EQUIVALÈNCIA EN TERMES DE PRESSUPOSTOS, I EXPLICACIÓ DELS AJUSTAMENTS, A 
EFECTES DE L’ESTABILITAT PRESSUPOSTÀRIA.

(Per a la realització dels ajustaments s'ha de considerar el Manual de càlcul del Dèficit en  
Comptabilitat nacional adaptat a les Corporacions Locals, publicat per la IGAE, i el formulari 
F.1.1.B1. del document elaborat per la Subdirecció General de relacions financeres amb les 
Entitats Locals) .

Amb caràcter general, la totalitat dels ingressos i despeses no financeres pressupostaris, 
sense  perjudici de la seva reclassificació en termes de partides comptabilitat nacional, 
corresponen a la totalitat dels usos i recursos que es computen en l'obtenció de la capacitat / 
necessitat de finançament del subsector Corporacions Locals de les Administracions Públiques 
de la Comptabilitat  Nacional.  Les diferències vénen determinades pels ajustaments que es 
descriuen en els apartats  següents d'aquest informe. 

Ajustaments a realitzar en l’ENTITAT:

A) INGRESSOS:

AJUST RECAPTACIÓ: S’aplica el criteri de caixa, (ingressos recaptats durant l’exercici, 
d’exercicis corrent i tancats de cada capítol).

 
DRETS REC. 
NETS

RECAPTAT ANY 
2020

RECAPTAT EX. 
TANCATS

TOTAL 
COBRAT

IMPORT 
AJUSTAMENT

CAP. 1 18.634.544,27 16.862.956,46 1.083.547,36 17.946.503,82 -688.040,45
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CAP. 2 1.204.161,93 1.189.523,28 16.331,74 1.205.855,02 1.693,09
CAP. 3 7.397.276,47 6.514.767,41 471.201,46 6.985.968,87 -411.307,60

B) DESPESES: 

AJUST Compte 413: Es fa un ajustament per despeses pendents d’aplicar al pressupost de  -
6.534,85€.

CÀLCUL DE LA CAPACITAT/NECESSITAT DE FINANÇAMENT DERIVADA DE LA LIQUIDACIÓ DEL 
PRESSUPOST DE L'EXERCICI 2020

En virtut  de l’establert en l’article 16.2 del Reglament s’ha d’informar sobre el compliment de 
l’objectiu d’estabilitat de la liquidació de la pròpia entitat i dels seus organismes i entitats 
dependents, dels de l’article 4.1 del Reglament, deixant per a un informe individualitzat el 
corresponent als ens de l’article 4.2.

Segons el quadre següent, la diferència entre els imports liquidats en els capítols 1 a 7 dels 
estats d’ingressos i els capítols 1 a 7 de l’estat de despeses, prèvia aplicació dels ajustaments 
descrits, mostra la capacitat/necessitat de finançament.

 INGRÉS DESPESA AJUSTAMENTS CAPAC./NEC.
 NO FINANCER NO FINANCERA SEC FINANÇAMENT
  
ENTITAT 45.017.937,18 45.047.984,98 -1.091.120,11 -1.121.167,91
SERCOM, SL 1.004.584,99 1.001.650,05 2.934,94
EPEL IMF 2.217.419,17 2.162.812,58 54.606,59
F. FESTA 
MAJOR 144.921,89 125.844,43 19.077,46
F. VINSEUM 946.627,64 967.632,22 -21.004,58
  
Capacitat / Necessitat de Finançament de la Corporació Local -1.065.553,50

Dels càlculs anteriors, es dedueix que la liquidació del 2020  té una necessitat de finançament 
negativa de -1.065.553,50€.

L’ incompliment de la capacitat de finançament es merament informatiu, no s’avalua el 
compliment de la regla de la despesa d’acord amb la Llei orgànica 2/2012, 27 d’abril 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, a l’ estar suspeses les regles fiscals per a 
l’any 2020 i 2021, per acord del Consell de Ministres de 6 d’octubre de 2020 i tenint en 
compte l’acord del Congrés dels Diputats de 20 d’octubre de 2020.

Segon.- Compliment de la regla de la despesa. 

No s’avalua 

Tercer.- Objectiu de sostenibilitat financera: nivell de deute viu i període mitjà de pagament.  

L’article 13 de la Llei Orgànica 2/2012 , de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i 
Sostenibilitat Financera, instrumenta el principi de sostenibilitat financera en funció del nivell 
de deute públic.
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La ràtio referent al nivell de deute viu, calculada segons la legislació vigent, és el que es 
detalla a continuació:

  Nivell de deute viu Import
1 (+) Ingressos liquidats consolidats: ( Cap. 1 a 5) 47.892.835,18
2 (-) CCEE, QQUU, Altres.. 0,00

3  
Total ingressos corrents consolidats ajustats: (1-
2) 47.892.835,18

4  Deute viu a 31 de desembre a llarg termini 12.233.688,03
5  Deute viu a 31 de desembre a curt termini 2.430.472,19
6  Ràtio de deute viu consolidat: (5+6/4) 30,62%

El nivell de deute viu a 31 de desembre de 2020 és del 30,62% i compleix l’objectiu de deute 
públic al ser molt inferior al 110% que preceptua l’article 53.2 TRLRHL.

Quart.- Període mitjà de pagament (PMP).

L’article 4.2 LOEPSF defineix el principi de sostenibilitat financera com la capacitat per finançar 
compromisos de despeses presents i futurs dins dels límits de dèficit, deute públic i morositat 
de deute comercial conforme al que estableix la normativa d’estabilitat pressupostària, la 
normativa sobre morositat i la normativa europea.

El mateix precepte estableix que s’entén que existeix sostenibilitat del deute comercial quan el 
període mitjà de pagament als proveïdors no superi el termini màxim previst a la normativa 
sobre morositat.

Els PMP calculats conforme el que estableix el Reial decret 635/2014, de 25 de juliol, pel qual 
es despleguen la metodologia de càlcul del període mitjà de pagament a proveïdors de les 
administracions públiques són els següents:

Trimestre Dies

1T/2020 20,98

2T/2020 21,33

3T/2020 19,24

4T/2020 14,23

Consegüentment, l’ajuntament compleix el període mitjà de pagament a proveïdors al realitzar 
pagaments en un període inferior als 30 dies establerts per la normativa de morositat.

IV. CONCLUSIONS

Primer.- Resultats avaluació compliment LOEPSF:
La liquidació consolidada de l’Entitat i els seus dependents (classificats en el sector 
Administracions Públiques: EPEL INSTITUT MPAL. DE FORMACIÓ, SERCOM, SL, F. VINSEUM, i 
F. FESTA MAJOR), a efectes del compliment de la Llei 2/2012, d’Estabilitat pressupostària i 
Sostenibilitat Financera:
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Regla fiscal Resultat Avaluació

Necessitat de finançament: -1.065.553,50€ Incompliment

Regla de la despesa: No s’avalua No s’avalua

Deute públic: 30,62% Compliment
Període mitjà de pagament a 
proveïdors quart trimestre 2020: 14,23 dies Compliment

Segon.- El present informe s’ha d’elevar al ple amb caràcter independent i s’incorporarà al 
previst a l’article 191.3 TRLRHL.

Tercer.- El present informe s’ha de trametre a la Direcció General de Política Financera, 
Assegurances i Tresor del Departament de la Vicepresidència i d’Economia i Hisenda de la 
Generalitat de Catalunya, qui exerceix la tutela financera Catalunya, en el termini màxim de 
15 dies hàbils, comptats des del coneixement del ple, ex article 16.2 del Reial decret 
1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de desenvolupament de la Llei 
18/2001, de 12 de desembre, d’estabilitat pressupostària, en la seva aplicació als ens locals 
(en l’actualitat LOEPSF).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que el dèficit global és d’1 milió d’euros i 
l’endeutament està sobre el 30% dels recursos propis i el període mig de pagament 
és d’uns 15 dies.

La Sra. Mònica Hill (ERC) exposa que volen manifestar el rebuig a la llei d’estabilitat 
pressupostària i a la regla de la despesa de l’estat espanyol, que fa que no es puguin 
fer servir els romanents.

L’ajuntament està sotmès a un Pla econòmic per una mala gestió econòmica de 
l’equip de Govern, a conseqüència del resultat de l’any 2019 en que, per la necessitat 
de fer inversions de cara a les eleccions, es va incrementar molt la despesa.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que el Pla econòmic ja no existeix, el Govern de 
l’estat va eliminar aquesta necessitat de Pla econòmic. Recorda que la gran majoria 
de les inversions, es van executar passades les eleccions.

La Sra. Mònica Hill (ERC) reconeix que les inversions es van fer més tard, però es van 
donar a conèixer de cara a la campanya electoral. 

5. 7/2021/1751 – PLA ANUAL DE CONTROL FINANCER - Aprovació, si 
escau, d’aprovació del Pla Anual de Control Financer

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda, proposa al Ple Municipal de 
l’ajuntament de Vilafranca del Penedès, el dictamen següent, per al seu debat i 
aprovació si escau:
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Atès que,  l’òrgan interventor ha d’elaborar un Pla Anual de Control Financer que 
recollirà les actuacions de control permanent i auditoria pública a realitzar durant 
l’exercici 2021 segons el Real Decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el 
règim jurídic de control intern en les entitats del Sector Públic Local.

Atès que, la funció interventora té per objecte controlar els actes de l’entitat local, pel 
que al reconeixements de drets o la realització de les despeses, així com els ingressos 
i pagaments que d'ells es derivin, i la inversió o aplicació en general dels seus fons 
públics, amb la finalitat d'assegurar que la seva gestió s'ajusti a les disposicions 
aplicables en cada cas. En els supòsits que així ho determini la normativa aplicable 
quan el règim de control de l’Administració pública a la que estiguin adscrits ho 
estableixi.

Atès que, el control intern de l’activitat econòmica-financera és una exigència 
constitucional, d’acord a l’art. 103 de la CE, pel qual el legislador ha regulat un 
sistema de control intern de manera que les pròpies administracions, verifiquin 
l’adequació de l’activitat administrativa als principis de legalitat, eficàcia, eficiència i 
economia.

Atès que, la funció de control intern de la gestió econòmica financera i pressupostària 
de les entitats locals i dels seus organismes autònoms, així com dels consorcis 
considerats entitats locals, es troba regulada amb caràcter general, en l’article 92 de 
la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de bases del règim local (LRBRL) i en els 
articles 213 i següents del TRLRHL.

Atès que, aquesta funció de control intern està atribuïda a la Intervenció General 
segons Real Decret 128/2018, de 16 de març, pel que es regula el règim jurídic dels 
funcionaris d’administració local amb habilitació de caràcter nacional, en les seves dos 
vessants de control financer i auditoria.

Atès que, el Capítol IV del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 
s’aprova el Text refós de la llei reguladora de les hisendes locals (TRLLRHL), en el seu 
article 213, estableix que, les funcions de control intern, s’exerciran en les entitats 
locals amb l’extensió i efectes que es determinen en els articles següents de la llei, 
respecte de la seva gestió econòmica, dels organismes autònoms i de les societats 
mercantils d’elles dependents, en les seves modalitats de funció interventora i funció 
de control financer, inclosa l’auditoria de comptes de les entitats locals que es 
determinin reglamentàriament, i funció de control d’eficàcia. A més, les entitats locals 
estaran subjectes al que preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera.

Posteriorment, la Llei 27/2013, de 27 de desembre de racionalització i sostenibilitat 
de l’administració local, modifica els articles 213 (Control Intern) i el 218 (Informes 
sobre resolució de discrepàncies) de la Llei reguladora de les Hisendes Locals 2/2004, 
amb l’objectiu de reforçar el paper de la funció interventora en les entitats locals, en 
el sentit d’assegurar la gestió regular dels fons públics, l’ús eficient dels mateixos i la 
sostenibilitat financera de les entitats locals.
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Com a conseqüència de la Llei de racionalització, el 12 de maig de 2017 es publica al 
BOE el Reial Decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del 
control intern en les entitats del Sector Públic Local.

Pel que fa a les auditories de les societats mercantils amb capital total o 
majoritàriament propietat de l’entitat local caldrà tenir en compte el que s’estableix 
en la Llei 22/2015, de 20 de juliol, d’Auditoria de Comptes.

Tanmateix, l’exercici d’aquesta funció de control es regula de forma subsidiària en la 
Llei 47/2003, general pressupostària; en el Reial decret 2188/1995, de 28 de 
desembre, pel que es desenvolupa el règim de control intern exercit per 
l’Administració de l’Estat i, a la Circular 1/1999,de 26 de març, de la Intervenció 
General de l’Estat (IGAE), sobre el control financer.

Atès que, les normes d’auditoria del Sector Públic, aprovades per resolució de la IGAE 
de 25 d’octubre de 2019 són d’aplicació directa al sector públic local d’acord amb el 
que estableix l’article 220 del TRLLRHL; per això, també caldrà tenir en compte, entre 
d’altres, la normativa següent:

-Instrucció de la IGAE d’11 de juny de 2002 sobre organització dels papers 
de treball en les auditories i actuacions de control financer

-Norma tècnica d’11 d’abril de 2007 de la IGAE sobre avaluació de la 
importància relativa

-Norma tècnica de 25 de juny de 2002 sobre els informes addicionals al 
d’auditoria de comptes.

-Circular 3/1996, de 30 d’abril, pel que es dicten instruccions sobre funció 
interventora.

-Totes les altres Normes d’Auditoria del Sector Públic i Normes tècniques 
emeses per la IGAE.

No obstant això, caldrà tenir en compte el que s’estableixi en l’annex I de les Bases 
d’Execució per la funció Interventora de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, que 
desenvolupa l’exercici de la funció interventora de conformitat amb el Reial Decret 
424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les 
entitats del Sector Públic Local.

Atès tot lo exposat, s’ACORDA:

Primer- Aprovar el Pla Anual de Control Financer de l’exercici 2021 segons el Real 
Decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic de control intern en 
les entitats del Sector Públic Local.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 14 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 7 
abstencions (5 ERC, 2 CUP).
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INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que és un Pla elaborat per la Intervenció. És 
bàsicament tècnic i dona compliment al que diu la normativa en aquest sentit.

Es dona la paraula a l’interventor de l’ajuntament, Sr. José María Garcia, que aclareix 
que aquest és un pla que han d’aprovar tots els ajuntaments d’acord amb el 
reglament de control intern. A banda de la intervenció prèvia que es realitza en 
determinats supòsits, als ens dependents se’ls fa un control a posteriori, mitjançant 
auditories i en funció del resultat de les auditories, caldrà fer unes recomanacions o 
no.

El sr. Eladio García (C’s) manifesta que no sap si aquest pla s’havia aprovat anys 
abans. Li sembla que hi ha carències en l’administració de l’ajuntament. A veure si es 
poden corregir.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que és un document tècnic, revisa quins són 
els riscos financers dels ens. Li sorprèn que un risc sigui l’elevat volum de contractes 
menors o l’aprovació de pròrrogues fora de temps. És un  toc d’atenció a la gestió de 
l’equip de Govern.

S’alerta sobre el tema de les subvencions, sobre el seu control. S’ha de garantir que 
els diners públics es destinin a allò pel qual s’ha demanat l’ajut. També cal vigilar les 
bestretes de caixa fixa.

Respecte els ens, s’avança que una possible causa pot ser la manca de personal.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que s’abstindran, perquè és un tràmit purament 
tècnic.

La Sra. Mònica Hill (ERC) anuncia que s’abstindran. Manifesta que és una gestió que 
es fa directament pel Govern. Com que no se’ls fa partíceps de determinats 
posicionaments, s’abstindran.
  

6. 119/2020/CNT – TRANSPORT URBÀ DE VIATGERS Aprovació, si escau, de 
l’adjudicació del contracte del servei públic de transport urbà de viatgers de 
Vilafranca del Penedès.

La Comissió informativa de Serveis Centrals i Hisenda PROPOSA al Ple municipal, per 
a la seva consideració i, si s’escau aprovació, el dictamen següent

El Ple Municipal d'aquest Ajuntament, en sessió de data 20 d'octubre de 2020 va 
aprovar amb el vot favorable de la majoria absoluta legal dels membres de la 
corporació, l'expedient de contractació i el plec de clàusules administratives pel servei 
de la contractació per a la prestació del servei públic de transport urbà dins del terme 
municipal de Vilafranca del Penedès, segons expedient número 119/2020/CNT.
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L'anunci de licitació es va publicar en el perfil del contractant en data 26 d'octubre de 
2020 i durant el termini de presentació de propostes, que va finalitzar el 30 de 
novembre de 2020 es van presentar les següents empreses, mitjançant l'eina del 
sobre digital:

 J AUTOCARES SL en data 25 de novembre de 2020
 AUTOCARS DEL PENEDÈS, SA en data 30 de novembre de 2020

La mesa de contractació es va reunir en data 7 de desembre de 2020 per a la 
qualificació del sobre 1 i obertura del sobre 2, en data 8 de febrer de 2021 per   la 
valoració del sobre 2 i per a la celebració de l'acte públic d'obertura i valoració del 
sobre 3. També es reuneix la mesa de contractació en data 22 de febrer de 2021 per 
la valoració del sobre 3, del qual es desprèn que l'oferta d'AUTOCARS DEL PENEDÈS, 
SA pot estar en baixa anormal, amb el que s'acorda requerir a l' esmentada empresa, 
que acrediti la viabilitat de la seva oferta, justificant i desglossant raonadament i 
detalladament el baix nivell dels preus, o de costos, o qualsevol altre paràmetre sobre 
la base del qual s'hagi definit la seva oferta. En data 8 de març de 2021 es torna a 
reunir la mesa de contractació, donant conformitat a la documentació presentada per 
AUTOCARS PENEDÈS, SA i acordant proposar a l'òrgan de contractació l'adjudicació 
del contracte d'acord amb el següent ordre de classificació:

1.- RJ AUTOCARES SL 55,61 punts
2.- AUTOCARS DEL PENEDÈS, SA 92,46 punts

En data 10 de març de 2021 s'ha obtingut Certificat del RELI de l'empresa AUTOCARS 
DEL PENEDÈS, SA en el qual consten les dades d'aptitud i capacitat de la mateixa, així 
com que estan al corrent de pagament de les seves obligacions tributàries i amb la 
Seguretat Social.

Per Resolució de data 16 de març de 2021 es va requerir a l’empresa AUTOCARS DEL 
PENEDÈS, SA, per a què en el termini màxim de 10 dies hàbils, presentés la 
documentació relativa a la solvència econòmica i financera, solvència tècnica i 
professional i acreditació de la constitució de la garantia definitiva corresponent al 
2,5% de l’ import d’adjudicació exclòs IVA (3.705.832,58€), és a dir, per import de 
55.572,49€.

AUTOCARS DEL PENEDÈS, SA, ha presentat en data 24 i 26 de març justificant del 
compliment la solvència econòmica i financera, solvència tècnica i professional, així 
com la constitució de la garantia definitiva, mitjançant transferència bancària.

FONAMENTS JURÍDICS

Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local

Articles 66 i 67.e) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei municipal i de Règim local de Catalunya Reglament (CE) 1370/2007 
del Parlament Europeu i del Consell
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Articles 151, 153 i 158 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del 
Sector Públic.

L’òrgan de contractació, a la vista de l’ import del contracte, és el Ple, òrgan 
competent per aprovar l’expedient i adjudicar el contracte. Tanmateix, és evident que 
durant la vida de la concessió de serveis, apareixeran noves necessitats de servei i 
requeriments d’execució, del contacte i de fet el plec ja parla de possibles 
modificacions fins a un màxim del 20% de l’ import total del contracte i aquestes 
necessitats han de poder ser ateses amb celeritat sense necessitat de complexos 
expedients que s’haurien de sotmetre al Ple. Per això s’estima necessari delegar 
facultats d’aquesta mena a favor de la Junta de Govern Local.

Atès que s'ha elaborat l'expedient de contractació adient, s' ACORDA:

Primer.- Adjudicar el contracte del servei públic de transport urbà de viatgers de 
Vilafranca del Penedès, segons expedient 119/2020/CNT, a favor de l’empresa 
AUTOCARS DEL PENEDÈS, SA, amb CIF A43007814, per un import total de 
3.704.832,58€ exempt d’ IVA, pels 9 anys de durada del contracte. Aquests imports 
es considera com a subvenció per a cobrir el dèficit d’explotació de l’activitat general 
de transport del concessionari no té la consideració de subvenció directament 
vinculada al preu, ni tindrà la consideració de contraprestació del servei de 
transport subjecte a l’ IVA.

Segon.- Disposar la despesa per import de 291.584,05, exempt d’ IVA, amb càrrec a 
la partida pressupostaria número 4.44111.47200, del pressupost municipal vigent.

Preveure la despesa per import de 411.648,06, exempt d’ IVA, amb càrrec a la 
partida pressupostaria número 4.44111.47200 del pressupost municipal dels exercicis 
2022, 2023, 2024, 2025, 2026, 2027, 2028, 2029.

Preveure la despesa per import de 120.064,02, exempt d’ IVA, amb càrrec a la 
partida pressupostaria número 4.44111.47200 del pressupost municipal de l’exercici 
2030.

Tercer.- Ratificant l’acord plenari de 20 d’octubre de 2020, es delega en la Junta de 
Govern Local qualsevol altre acord referent a l’execució, modificació dins dels límits el 
plec, efectes i extinció del contracte de serveis relacionat   amb la prestació del servei 
públic de transport urbà dins del terme municipal de Vilafranca del Penedès.

Quart.- Notificar a AUTOCARS DEL PENEDÈS, SA què, de conformitat amb l’article 
153.3 LCSP i atès que es tracta d’un contracte susceptible de recurs especial en 
matèria de contractació, aquest no es podrà formalitzar abans que transcorrin 15 dies 
hàbils des de la remissió de la notificació d’adjudicació.

Cinquè.- Notificar aquest acord a totes les empreses participants en aquesta licitació.

Sisè.- Nomenar com a responsable del contracte al Sr. Josep Ferret Miralles.

Setè.- Publicar l’adjudicació del contracte en el Perfil del Contractant.
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Vuitè.- Comunicar les dades bàsiques del contracte al Registre de Contractes del 
Sector Públic.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 18 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 1 C’s), 2 en 
contra (2 CUP) i 1 abstenció (1 VeC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que el contracte de transport del bus urbà fa temps 
que estava finalitzat. La Mesa de contractació proposa l’adjudicació a Autocars del 
Penedès, que és qui va guanyar la licitació. La baixa ha estat aproximadament del 
5%.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que s’està adjudicant un servei pels propers 9 
anys i sols s’han presentat dos licitadors i dels dos licitadors, un ve de Madrid amb 
sucursal a Gavà. Això assenyala alguna cosa que no acaba de funcionar. Cal que a les 
licitacions hi hagi més licitadors. Posa co exemple que on ell viu, hi ha una Junta de 
Compensació i per fer el clavegueram, han concorregut 5 empreses.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que el procés de licitació es va desenvolupar 
correctament i el fet de que no vinguin més empreses deu ser pel Plec de clàusules, 
que va ser aprovat pel Ple.

Serà un bon moment per millorar el servei del bus, amb millora de l’accessibilitat, 
millora de les parades, electrificació parcial del servei, etc. Actualment els usuaris 
estan molt centrats en una determinada franja d’edat i considera que caldria 
extendre’l a altres franges. 

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que la prestació directa del servei públic és l’únic 
model que permet assegurar la qualitat del servei i dels seus llocs de treball i de 
poder gestionar el marge de benefici del servei.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que el bus urbà és un element clau de la mobilitat 
de Vilafranca. Estan d’acord amb la resolució a partir de les propostes que hi havia.

L’oposició va poder participar amb un representant en la contractació. Això és 
important  dir-ho i esperen que aquesta nova forma de fer s’implanti en més 
decisions. Esperen que aquesta mentalitat flueixi en l’aprovació del Pla de mobilitat.

Creuen que el Pla de mobilitat s’hauria d’haver aprovat abans que la licitació.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que l’ajuntament no pot demanar pressupostos ni 
negociar amb cap empresa. És una contractació amb sobre tancat, que presenten les 
empreses i l’ajuntament desconeix quantes empreses. Intueixen que el motiu pel que 
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no hi ha hagut més empreses, és que s’ha primat la proximitat. El projecte era un pel 
ajustat, però era qüestió de vetllar pel diner públic.

Hi ha hagut més empreses interessades i desconeix el motiu pel qual han decidit no 
presentar-se..    

7. 5/2021/1014 – CLAUERS MUNICIPALS - Donar compte al Ple del Decret de 
canvi de clauers municipals.

DECRET. Vilafranca del Penedès, 23 de març de 2021

Atès que d'acord amb la llei els tres clavaris dels fons municipals són l'alcalde o 
alcaldessa, l'interventor general o interventora i el tresorer o tresorera.

Atès que l'article 56 de la Llei municipal i de règim local de Catalunya estableix que 
l'alcalde pot delegar, en determinades matèries, l'exercici de les seves atribucions.

Atès que cal modificar el darrer decret de nomenament de clavaris, de 15 d’octubre 
de 2019, atesos alguns canvis de titulars de càrrecs i funcions que han tingut lloc. En 
aquest sentit, es dicta aquest decret que inclou tant els nomenaments que es 
mantenen com els que es modifiquen, a l’efecte d’una major claredat.

DISPOSO:

1. Quant als xecs bancaris i els altres documents de disposició de fons municipals que 
han de signar l'alcalde, l'interventor general i la tresorera de l'Ajuntament de 
Vilafranca del Penedès, es delega la signatura de l'alcalde en el regidor Aureli Ruiz i 
Milà. Tant l’alcalde (Pere Regull i Riba) com l’esmentat regidor Aureli Ruiz poden 
signar aquests documents indistintament.

2. Resten revocades les delegacions de signatura anteriors.
 
3. En conseqüència, la signatura correspon (1) a l’alcalde o regidor delegat (Pere 
Regull i Riba i Aureli Ruiz i Milà, indistintament), (2) a partir del 22 de març de 2021 
al nou interventor general (José Maria García Pascual) i (3) a la tresorera (Rosa Aloy i 
Florido). La tresorera tindrà plenes potestats per a ordenar operacions mitjançant el 
sistema de banca electrònica.

En supòsits d’absència o malaltia temporal de l’Interventor José María García i de la 
Tresorera Rosa Aloy, es disposa que podran signar en substitució seva els empleats 
públics Jordi Pagès i Bru i Marta Fontanals i Cabrero respectivament. La concurrència 
dels supòsits d’absència o malaltia és una circumstància interna que no cal justificar 
front a tercers, davant dels quals les seves signatures s’entendran sempre vàlides.

4. Es donarà compte d’aquest decret al Ple municipal, es notificarà a les persones 
interessades i es publicarà en el Butlletí Oficial de la província.

INTERVENCIONS:
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El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que atès el canvi que hi ha hagut en la Intervenció 
municipal, s’ha hagut de canviar la persona habilitada per fer els pagaments.

 
8. 7/2021/1014 – PATRÓ DE LA FUNDACIÓ VINSEUM - Acceptació de la 

renúncia i nomenament d’un patró de la Fundació VINSEUM.

Atès que existeix a Vilafranca la FUNDACIÓ VINSEUM, MUSEU DE LES CULTURES DEL 
VI DE CATALUNYA.

Atès que l’article 7 dels estatuts de la Fundació regulen la composició del Patronat 
com a òrgan de govern i representació, que presideix sempre l’alcalde de Vilafranca. 
Entre els membres del Patronat, segons els estatuts, hi ha vuit persones nomenades 
per l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès.

El Ple municipal de 23 de juliol de 2019 va portar a terme els nomenaments, 
substitucions o ratificacions del càrrec de patró de la Fundació Vinseum, i entre altres 
disposicions es va acordar el manteniment com a patró de Raimon Gusi i Amigó.

Atès que Raimon Gusi ha presentat la seva renúncia al càrrec de patró, amb la 
finalitat que fos nomenada en la seva substitució alguna persona més representativa 
dels diferents grups municipals de l’Ajuntament.

Atès que Raimon Gusi fou nomenat pel Ple municipal, a proposta del grup de Junts 
per Vilafranca. Ara aquest grup municipal proposa nomenar Martí Compte i González.

Per això, s’ACORDA.

1. Acceptar la renúncia com a patró de la FUNDACIÓ VINSEUM, MUSEU DE LES 
CULTURES DEL VI DE CATALUNYA, nomenat per l’Ajuntament de Vilafranca, de 
Raimon Gusi i Amigó.

2. Nomenar en la seva substitució, com a nou patró de la FUNDACIÓ VINSEUM, 
MUSEU DE LES CULTURES DEL VI DE CATALUNYA, a Martí Compte i González, 
amb el DNI núm. 48021634A.

3. Notificar aquests acords a Raimon Gusi, a Martí Compte i a la FUNDACIÓ 
VINSEUM, MUSEU DE LES CULTURES DEL VI DE CATALUNYA.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per assentiment unànime.
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INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que tota vegada que el Sr. Raimon Gusi, vocal 
nomenat en el seu dia a proposta de JxV, ha manifestat la seva voluntat de deixar el 
càrrec, es proposa el Sr. Martí Compte.

ALCALDIA

9. 17/2021/1029 MOCIÓ PER LA MILLORA DE L’ENTORN DE PERSONES 
AMB TEA Moció que presenta el grup municipal d’ERC i finalment també 
encapçalada per VeC, per l’adopció de mesures concretes a Vilafranca per la 
millora de l’entorn per a les persones amb TEA.

VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 9 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC, 1 C’s) i 12 en 
contra (7 JxV, 5 PSC).

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que la moció neix de les necessitats 
manifestades en una reunió del grup municipal amb l’associació Autisme amb futur.

Queda molta feina per fer per part de totes les administracions. Per millorar la 
inclusió, és necessari que l’entorn s’adapti a les persones amb autisme. 

La moció demana petites millores. Parlen de pictoritzar passos de vianants, 
implementar sistemes alternatius que identifiquen punts d’interès com ara 
l’ajuntament, els parcs, etc; de buscar entorns amables, sense grans estímuls visuals 
o auditius durant unes hores en les atraccions que s’instal·len a les fires; també que 
alguns trams de la rua de la festa major o del carnaval no tingui estímuls visuals o 
auditius. Són petites accions que ajudarien a que no siguin ciutadans de segon.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia que votarà favorablement. Manifesta que espera 
que sigui viable. Seran els Serveis Tècnics qui determini si és viable.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que està totalment d’acord i demana 
encapçalar-la. Totes aquells millores que es fan a la vila per atendre un col·lectiu 
específic, acaba beneficiant al conjunt de la ciutadania. Les ciutats inclusives no 
poden deixar ningú al marge. Les mesures que es proposen són molt concretes i es 
poden tirar endavant.
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La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el trastorn de l’espectre autista és un 
trastorn del comportament. És una proposta de mínims per fer una Vilafranca més 
inclusiva. La participació social de persones amb TEA ja s’hauria d’estar complint.

La Sra. Anna Doblas (JxV) proposa la retirada de la moció perquè mols dels punts que 
es demanen, no han estat consensuats amb l’entitat.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que han parlat amb l’associació Autisme 
amb futur. És una moció de mínims, el que es demana és assumible i per tant, no 
retiraran la moció.

La Sra. Anna Doblas (JxV) anuncia que no donaran suport a la moció perquè de totes 
les accions que proposa la moció, la pictorització dels passos de vianants ja s’hi està 
treballant, pel que fa al sistema alternatiu de comunicació adaptat a les persones amb 
TEA, s’hi està treballant des de l’àmbit sanitari. Del punt tercer, l’entitat els ha dit que 
no han trobat la necessitat de fer les actuacions que s’hi diuen.

Les activitats de La Nau són totes inclusives i l’entitat hi pot accedir sempre que 
vulguin.

Els Casals d’estiu són inclusius. L’ajuntament inverteix recursos per a que siguin 
inclusius i hi ha usuaris de l’entitat que hi assisteixen.

La Guia de recursos s’està elaborant. Quan estigui finalitzada, ja es penjarà.

I respecte el punt vuitè, l’ajuntament sempre ha vingut tenint en compte a l’entitat.

Malgrat que els hagués agradat no haver hagut d’exposar la motivació d’aquesta 
manera, anuncia que no donaran suport a la moció.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) es reafirma en que sí que s’han reunit amb l’entitat. 
Es demana si els punt primer l’estan treballant amb l’entitat i i tot ja ho fan, per què 
no voten a favor?

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que, en una moció, quan es demanen coses que 
ja es fan, sembla que allò que s’està fent surti de la moció i això no és cert. Es vota 
en contra perquè ja s’està treballant consensuadament amb l’entitat. El no a la moció, 
no és un no a l’entitat, perquè amb l’entitat ja s’està treballant.   

10. 18/2021/1029 MOCIÓ PER UN PLA D’ESTIU ENRIQUIT Moció que 
presenta el grup municipal de VeC i finalment també encapçalada pel grup 
municipal d’ERC, per treballar per la implementació d’un Pla d’estiu enriquit.

VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 9 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC, 1 C’s) i 12 en 
contra (7 JxV, 5 PSC).
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INTERVENCIONS:

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que va presentant mocions en el tema de 
l'educació, tant dins com fora de l'escola. Insisteix en la importància del lleure 
educatiu i concretament, de cara a l'estiu. Hi ha la necessitat de garantir un lleure 
educatiu per a tothom. Està reconegut per les Nacions Unides, per l'Estatut 
d'Autonomia de Catalunya i per la Llei d'educació. Cal fer tots els esforços possibles 
per garantir a tots els infants un lleure educatiu en totes les circumstàncies.

L'any passat es van desenvolupar tota una sèrie d'activitats en aquesta direcció, però 
van ser insuficients. Recorda que hi ha 500 infants usuaris del rebost solidari i que els 
ajuts a l'escolarització fins al curs 2018 2019 atenien uns 1500 alumnes.
Proposen garantir que tothom pugui assistir al lleure educatiu. La millor manera, és 
que l'Ajuntament l’encapçali, amb la col·laboració de les Ampes i associacions 
educatives.

La pràctica ha estat deixar la iniciativa a les entitats i creu que la iniciativa ha de ser 
de l'ajuntament. És coneixedor de que l'equip de govern treballa en aquests temes, 
però calen consensos.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el vot favorable. Troba a faltar a la Generalitat, que 
doti de  recursos econòmics per a implementar la moció.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que entenen l'educació com un pilar bàsic de la 
transformació social. La crisi de la Covid ha aguditzat les desigualtats socials a la 
societat.

Tenen dubtes que realitzin actuacions per millorar l'equitat educativa si tenen en 
compte que l'equip de Govern nega la segregació educativa quan hi ha escoles amb 
entre un 5 i un 8% d’alumnat vulnerable i altres amb més d’un 40%.

Els espais educatius, de lleure o no, han de ser espais democràtics i de creativitat i la 
millor manera de garantir-ho és amb la creació de casals d’estiu municipals, amb 
programes de col·laboració entre entitats de lleure i famílies vulnerables o amb 
propostes consensuades amb els agents educatius

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que comparteixen plenament la moció i 
demana encapçalar-la. Manifesta que moltes vegades han dit que apostar per una 
educació equitativa i integradora equival a apostar per la integració social i la igualtat 
d’oportunitats Troben molt positiva la proposta d’integrar diferents entitats del sector, 
que va en la línia d’educació 360, que és un programa creat el 2017 per Erc a la 
Diputació de Barcelona.

Només amb activitats com les proposades per la moció farem Vilafranca una vila 
educadora. Han reclamat casals d'estiu amb tarifació social. En l'acord de pressupost 
de 2020 ja es parlava de casals d'estiu, d'hivern i de primavera i no es va complir.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, 12 de maig de 2021

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
5/2021/1028

Codi validació document:
1352 1302 7446 3053 2552

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 28 de 44

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que la moció conté afirmacions que 
palesen un desconeixement del que passa a Vilafranca. El fet de treballar 
conjuntament amb les ampes ja es va fer l'any passat, degut a les dificultats i 
incerteses que generava la situació de la pandèmia.

L’any passat es van fer cinc casals d'estiu, a banda dels de les entitats. L'any passat 
van participar més de 400 alumnes i 125 van ser becats. Els casals d'estiu passen pel 
Consell Escolar de Centre. Hi ha tota la comunitat educativa implicada.

La coordinació entre els diferents serveis ja va ser present durant l'any passat, van 
participar Medi Ambient, Esports, Cultura, etc; poden fer finalment el catàleg 
d’activitats, entre elles, el Vilaestiueja, que era gratuït i obert a tothom, on hi van 
participar més de 1.000 persones i hi va haver prop de 30 activitats .

L'equip de Govern està per l'educació 360, que no va ser un invent d’ERC. El nom 
potser sí, però és una evolució del programa Ciutats educadores.

Aquest any s'ha continuat amb tot això i amb els tallers de Nadal.

Vilafranca ha estat escollida, entre més de 40 poblacions, com a ciutat pilot per la 
fundació Bofill. Ens han demanat ser un dels ponents en les jornades d’Estiu Enriquit 
explicant el projecte de passaport Argonauta, que ha aconseguit la implicació de tots 
els centres de Vilafranca.

Mai ha negat la segregació. Sempre ha dit que es fan servir els instruments possibles 
per treballar contra la segregació. Treballen amb totes les Ampes i anunciem que 
aquest any segurament hi haurà set casals d'estiu.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) agraeix les explicacions i espera l'anunci del Pla que 
tingui la Regidoria per aquest estiu.

Pensa que seria interessant saber quants dels alumnes amb necessitats han participat 
de les activitats.

Tots els grups parlen des de la perspectiva del seu grup municipal. L'equip de Govern 
diu que fan tots els esforços en aquestes qüestions, però sembla que van refusar la 
participació en els Plans educatius d'entorn.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que la regidora ha començat dient que 
sembla que desconeix la Vilafranca i afirma que la coneixen, malgrat la manca 
d'informació de la Regidoria.

L'equip de Govern diu que tenen un estiu molt treballant en aquesta línia però si 
hagués un projecte educatiu de ciutat, potser ja ho sabrien.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) aclareix que els recursos del Pla de millora 
Educativa han arribat a Vilafranca.
El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que els ajuts que han arribat del Pla de millora 
Educativa, han arribat els centres, no a l'ajuntament, perquè a l'ajuntament no li va 
interessar pel motiu que fos.
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11. 19/2021/1029 MOCIÓ 90è ANIVERSARI PROCLAMACIÓ DE LA SEGONA 
REPÚBLICA Moció que presenta el grup municipal de VeC i finalment també 
encapçalada per ERC, amb motiu del 90è aniversari de la proclamació de la 
segona República.

MOCIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL DE VILAFRANCA EN COMÚ AL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE VILAFRANCA DEL PENEDÈS AMB MOTIU DEL 90è ANIVERSARI DE 
LA PROCLAMACIÓ DE LA SEGONA REPÚBLICA

Aquest any 2021 es commemora el 90è aniversari de la proclamació de la Segona 
República. Un període de la nostra història que és l’antecedent democràtic del nostre 
sistema polític i que comportà millores importants per a les dones (igualtat civil i dret 
a vot), per als pagesos i treballadors (reforma agrària, mesures socials), per a la 
llengua, la cultura catalana i l’autogovern (recuperació de la Generalitat de Catalunya 
i organització comarcal i veguerial), i per als nois i noies (escola i educació pública de 
qualitat per a tothom), entre molts altres aspectes.

Durant el període republicà es van elegir els primers ajuntaments veritablement 
democràtics de Catalunya. Va ser el mes de gener de 1934 i gràcies a la Llei Municipal 
de Catalunya aprovada pel Parlament català. Uns ajuntaments que van tenir un paper 
cabdal en camps com l’educació, la salut, la solidaritat, la cultura i l’equitat social. Pel 
que fa al Penedès, el treball desenvolupat per l’Institut d’Estudis Penedesencs a 
través del projecte Tots els Noms permet conèixer a fons la tasca desenvolupada pels 
ajuntaments penedesencs durant els anys republicans, així com la rica vida 
associativa de cada un d’aquest municipis: www.totselsnoms.

La dictadura franquista va voler amagar la tasca democràtica, social i cultural de la 
Segona República i dels ajuntaments republicans, i va represaliar durament als 
alcaldes i regidors republicans.  

El 90è aniversari de la proclamació de la Segona República és un bon moment perquè 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès reafirmi els valors democràtics i reti 
homenatge i record als ajuntaments republicans i als seus regidors i regidores. Amb 
aquest objectiu, el grup municipal de Vilafranca en Comú proposa al Ple de 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès l’adopció dels següents acords:

1. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès valora positivament l’experiència de la 
Segona República i la seva aportació als valors democràtics, socials i nacionals i 
col·laborarà amb les entitats de la vila a donar-los a conèixer.

2. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès s’adhereix a la crida realitzada per la 
Direcció General de Memòria Democràtica del Departament de Justícia de la 
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Generalitat de Catalunya per celebrar el 90è aniversari de la proclamació de la 
Segona República.
 
3. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, amb el suport del Memorial 
Democràtic de l’Institut d’Estudis Penedesencs i del Vinseum, posarà en valor la tasca 
desenvolupada per aquest Ajuntament durant la Segona República.

4. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, amb la col·laboració del Memorial 
Democràtic, el VINSEUM i l’Institut d’Estudis Penedesencs, estudiarà els elements i els 
espais patrimonials materials i immaterials de la Segona República a Vilafranca del 
Penedès  i senyalitzarà aquells que consideri que reuneixen un valor històric i cultural.

5. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès vetllarà per la correcta senyalització i 
manteniment dels espais de memòria democràtica existents a la vila i que formen 
part dels Itineraris de la Memòria Democràtica al Penedès, projecte en el que 
participà aquest Ajuntament, el Consell Comarcal, el Memorial Democràtic, l’Institut 
d’Estudis Penedesencs i el Vinseum.  

6. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès declararà Bens Culturals d’Interès Local 
aquells elements patrimonials de la nostra vila representatius del període de 1931-
1939 o en recordarà la seva existència mitjançant la senyalització oportuna: refugis 
antiaeris, trinxeres, hospitals, escoles, biblioteques, edificis i espais públics, edificis 
d’entitats, ....,  

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i 1 
abstenció (1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que a Vilafranca tenim una sèrie d’acords per 
commemorar el 90è aniversari de la segona república. És important que l'Ajuntament 
reconegui la segona república com un referent democràtic de la nostra història. Va 
significar millores per les dones i els seus drets, millores dels pagesos en el conflicte 
dels rabassaires, millores dels nois i de les noies pel sistema educatiu i mètodes 
educatius.

Els primers ajuntaments democràtics són els del gener de 1934. A Catalunya per 
primer cop va haver-hi sufragi universal sense discriminació de sexe.
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L'ajuntament va reconvertir la Caserna en una escola i una biblioteca. La dictadura 
franquista ha intentat amagar aquesta història, confonent una república en pau amb 
la república en guerra.

Els valors republicans continuen estant vigents. Cal per tant fer un reconeixement a la 
tasca de la segona república, adherir-se en la commemoració del 90è aniversari, 
treballar per posar en valor les aportacions republicanes a la Vila i estudiar quins són 
els elements republicans que encara queden a la nostra vila i senyalitzar aquells que 
mereixen posar de relleu i declarar-los BECIL.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que la segona república va ser un règim 
democràtic. Aposten per mirar el futur i no el passat. La Constitució espanyola de 
1978 millora la Constitució de 1931 Ciutadans seguirà treballant en les institucions 
per millorar el país.

Anuncia que s’abstindrà i espera que es posi de relleu tot el que sigui rellevant del 
que resta de la república i també cal posar en valor els ajuntaments posteriors a la 
república.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el vot favorable i manifesta que l'Ajuntament de 
Vilafranca, de moment, no ha volgut commemorar.

L'arribada de la República va ser un pas endavant en drets polítics i socials que la 
dictadura va abolir. Cal recuperar la memòria històrica i dignificar els espais que ens 
ajuden a no oblidar.

Les propostes de la moció són de mínims. És imprescindible recuperar, recordar i 
homenatjar i dignificar tot allò que fa referència a aquest període

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que comparteixen el contingut i demanen 
encapçalar-la.

La Segona República és el precedent democràtic directe a l'actual etapa. El lògic seria 
recuperar-la i dignificar-la. Els sap greu que no es dugués a terme cap acte 
institucional per commemorar el 90è aniversari de la república.

La segona república va ser una etapa transformadora. Van arribar al poder sectors 
que n’havien estat històricament allunyats, com exemple, la composició social dels 
regidors de l'Ajuntament de Vilafranca l'any 1934: hi havia un boter, un pagès, un 
serrador, dos escrivents, quatre treballadors del comerç i un picapedrer, que era 
l'alcalde.

Hi ha moltes mostres de la feina transformadora de l’ajuntament: es van crear les 
escoles graduades i una biblioteca on hi havia hagut la caserna, la creació del primer 
institut de la comarca, es van aplicar mètodes pedagògics innovadors o la creació 
d’una escola d’adults, la primera dona regidora Coloma Sedó, ho va ser a 1938 en 
l'època de la segona república. Es va redactar el Pla Barenys, el primer POUM, es van 
recuperar les fires de maig.
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Han estat diverses les propostes d'ERC en aquesta direcció. L’any 2018 van presentar 
una moció que anava en aquesta línia: senyalització de llocs, rutes de memòria 
històrica. Encara som a temps d'aplicar el contingut d'aquesta moció.

El Sr. Ricard Rafecas (JxV) manifesta que l'ajuntament de Vilafranca ja s'ha adherit al 
Manifest de commemoració del 90è aniversari de la República que promou Memorial 
Democràtic

No és cert que l’ajuntament no hagi volgut commemorar l’efemèride.

Anuncia que votaran a favor de la moció perquè estan d’acord amb els seus sis punts.

La comissió de la memòria històrica han proposat 5 àmbits: l'escola (els nous 
mètodes de Frainet i l’escola nova, l’estrena de l’escola pública a l’antiga caserna i la 
inauguració del primer institut), urbanisme (es parlarà del Pla Barenys i el seu 
desenvolupament i desenllaç), viticultura (lluita pagesa per la millora de les 
condicions dels rabassaires i la publicació de la llei de contractes de parceria), societat 
i economia (recuperació i modernització de les Fires de Maig i la fundació del Celler 
cooperatiu de Vilafranca) i acció política.

Hi ha actes que ja s’han fet, com el Vilapensa, on es va destacar la memòria històrica.

Actualment s’està fent una exposició al VINSEUM i també hi ha una exposició a la 
capella Sant Joan: desenterrant el silenci.

Com a propostes i en funció de les disponibilitats pressupostàries, està prevista la 
realització de conferències a l'entorn de l’època republicana.

Cal donar importància als actes que ja s’han fet i els que es faran.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) recorda que ha enviat un correu de correcció de la moció 
i afirma que sense passat no hi ha futur, només un present immens.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que evidentment mira el passat per no repetir-lo. 
L'experiència republicana va passar. Va ser bona en uns aspectes i en altres no i ara 
el que cal és estar pel futur

12. 20/2021/1029 MOCIÓ PER LA IMPLEMENTACIÓ DE MÀQUINES DE 
RECICLATGE Moció que presenta el grup municipal de C’s per la 
implementació de màquines de reciclatge amb bonificacions.

“MOCION PARA LA IMPLEMENTACIÓN DE MÁQUINAS DE RECICLAJE CON 
BONIFICACIONES”

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
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La administración local debe centrar sus esfuerzos en reducir considerablemente el 
volumen de basura en el entorno, la limpieza en las calles, parques y lugares públicos 
y contribuir a la protección de la biodiversidad, clave además para convertir en 
realidad la estrategia general europea para el año 2030.

Son muchos los países y regiones a nivel internacional que están concienciados con la 
gestión responsable de residuos.

La implantación de métodos innovadores de recogida selectiva es la clave para 
alcanzar la sostenibilidad, consiguiendo reutilizar el mayor número de envases en una 
“segunda vida” y ahorrando así la energía que se consume al crear dichos envases 
desde cero. Los vertederos contaminan el suelo y las aguas subterráneas, además de 
que la incineración de residuos genera, entre otros, gases contaminantes y de efecto 
invernadero.

Existen métodos responsables de reciclaje selectivo de envases que además 
incentivan económicamente a las personas que reciclan. El vending inverso para 
reciclaje consiste en la existencia de máquinas de depósito de envases, de igual 
apariencia que las máquinas expendedoras de vending, donde la persona que 
deposita dichos envases, va obteniendo un incentivo, en este caso, descuentos que 
reciben de manera directa e instantánea cuando reciclan, o cantidades en efectivo. 
Este tipo de reciclaje de incentivos se viene aplicando en muchos países europeos.

De esta manera, se presta especial atención a la gestión de residuos de tipo ligero, 
como son envases plásticos, metálicos y tipo “brick”, además de que los usuarios 
reciben incentivos por reciclar, generándose conciencia social.

Los incentivos de estas máquinas de recogida selectiva (vending inverso) son 
directos. Se puede premiar al que recicla con una cantidad de dinero en efectivo, que 
le da la máquina en el momento de depositar sus envases. También está la opción de 
expedir tickets descuento en comercios colaboradores, lo que hace que el comercio 
local se incentive, además de promocionarse y mejorar su imagen, al ser un 
colaborador en el reciclaje y conservación del medio ambiente.

La idea es que todos ganemos reciclando.
 
Por todo lo anteriormente expuesto el Grupo Municipal Ciudadanos propone para su 
debate y aprobación si procede, al Pleno de la Corporación la siguiente:

MOCIÓN:

1.- Realizar el estudio de viabilidad pertinente, para la implantación de dichas 
máquinas, y uso de sistemas que mejoren y potencien la recogida selectiva de 
residuos y el reciclaje.
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MOCIÓ PER A LA IMPLANTACIÓ DE MÀQUINES DE RECICLATGE AMB BONIFICACIONS

EXPOSICIÓ DE RAONS
 
L'administració local hauria de centrar els seus esforços a reduir significativament el 
volum d'escombraries en l’entorn, netejar carrers, parcs i llocs públics i contribuir a la 
protecció de la biodiversitat, que també és clau per fer realitat l'estratègia europea 
global per al 2030.

Son molts els països i regions a nivell internacional que estan conscienciats de la 
gestió responsable dels residus.

La implementació de mètodes innovadors de recollida selectiva és la clau per 
aconseguir la sostenibilitat, aconseguint reutilitzar el major nombre d'envasos en una 
"segona vida" i així estalviar l'energia consumida mitjançant la creació d'aquests 
envasos des de zero. Els abocadors contaminen sòls i aigües subterrànies, i la 
incineració de residus genera, entre d'altres, gasos contaminants i d'efecte hivernacle.

Hi ha mètodes responsables de reciclatge selectiu d'envasos que també incentiven 
econòmicament a les persones que reciclen. El vending invers al reciclatge consisteix 
en l'existència de màquines d'emmagatzematge d'envasos, de la mateixa aparença 
que les màquines expenedores, on la persona que diposita aquests envasos, obté un 
incentiu, en aquest cas, descomptes que reben directament i instantàniament en el 
moment del reciclatge, o quantitats en efectiu. Aquest tipus de reciclatge d'incentius 
s'ha aplicat en molts països europeus.

D'aquesta manera, es presta especial atenció a la gestió de residus lleugers, com els 
envasos de plàstic, metall i tipus “brick”, a més dels usuaris que reben incentius per 
reciclar, generant-se consciència social.

Els incentius d'aquestes màquines de recollida selectiva (reverse vending) són 
directes. El reciclador es pot recompensar amb una quantitat de diners en efectiu, 
que li dóna la màquina en el moment de dipositar els seus envasos. També hi ha 
l'opció d'emetre tiquets de descompte en comerços associats, la qual cosa incentiva el 
comerç local, a més de promoure i millorar la seva imatge, sent col·laborador en el 
reciclatge i conservació del medi ambient.

La idea és que tots guanyem reciclant.

Per tot l'anterior, el Grup Municipal Ciutadans proposa per al seu debat i aprovació, si 
escau, al Ple de la Corporació la següent
 
Moció:
 

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, 12 de maig de 2021

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
5/2021/1028

Codi validació document:
1352 1302 7446 3053 2552

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 35 de 44

1.- Realitzar l'estudi de viabilitat pertinent, per a la implantació d'aquestes màquines, 
i l'ús de sistemes que millorin i potenciïn la recollida selectiva de residus i el 
reciclatge. 

La present acta recull la versió en llengua castellana, que és la versió original 
presentada i la seva versió traduïda, que es fa servir per als diferents tràmits 
administratius.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 14 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 7 vots en 
contra (5 ERC, 2 CUP).

INTERVENCIONS:

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que l’administració local hauria de centrar els seus 
esforços a reduir significativament el volum d'escombraries en l’entorn, netejar 
carrers, parcs i llocs públics i contribuir a la protecció de la biodiversitat, que també 
és clau per fer realitat l'estratègia europea global per al 2030.

La implementació de mètodes innovadors de recollida selectiva és la clau per 
aconseguir la sostenibilitat, aconseguint reutilitzar el major nombre d'envasos en una 
"segona vida" i així estalviar l'energia consumida mitjançant la creació d'aquests 
envasos des de zero. Els abocadors contaminen sòls i aigües subterrànies, i la 
incineració de residus genera, entre d'altres, gasos contaminants i d'efecte hivernacle.

Hi ha mètodes responsables de reciclatge selectiu d'envasos que també incentiven 
econòmicament a les persones que reciclen. El vending invers al reciclatge consisteix 
en l'existència de màquines d'emmagatzematge d'envasos, de la mateixa aparença 
que les màquines expenedores, on la persona que diposita aquests envasos, obté un 
incentiu, en aquest cas, descomptes que reben directament i instantàniament en el 
moment del reciclatge, o quantitats en efectiu. Aquest tipus de reciclatge d'incentius 
s'ha aplicat en molts països europeus.

D'aquesta manera, es presta especial atenció a la gestió de residus lleugers, com els 
envasos de plàstic, metall i tipus “brick”, a més dels usuaris que reben incentius per 
reciclar, generant-se consciència social.

Els incentius d'aquestes màquines de recollida selectiva (reverse vending) són 
directes. El reciclador es pot recompensar amb una quantitat de diners en efectiu, 
que li dóna la màquina en el moment de dipositar els seus envasos. També hi ha 
l'opció d'emetre tiquets de descompte en comerços associats, la qual cosa incentiva el 
comerç local, a més de promoure i millorar la seva imatge.
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El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que qualsevol proposta en la millora de la 
recollida selectiva és benvinguda. Recorda que tenim pendent el Pla de recollida de 
residus. També afegeix que hauríem de començar per pensar què fer amb Ecoembes, 
que cobra per tots els envasos i només recicla al contenidor groc.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que no ho acaben de veure clar. La millor opció és 
tenir com objectiu la reducció dels envasos i la recollida porta a porta. La mesura que 
proposa la moció no és més que un pedaç més.
Ecoembes diu que recicla el 75%, però realment només acaba fent un reciclatge del 
25%.

Cal treballar per implementar un sistema de recollida porta a porta. Avui han sentit 
xifres de la recollida porta a porta a Lleida. En un mes, han passat del 29% al 70% de 
reciclatge.

Cal reduir l’ús dels plàstics per la ciutadania i cal incentius fiscals per les empreses i 
els particulars.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que és una bona idea que funciona a Holanda 
i Noruega. Creuen que són les empreses que generen els envasos les que han de 
pagar el cost i no l'ajuntament. Per aquest motiu, votaran en contra.

Vilafranca recicla un 29% dels envasos molt lluny del 50% de que parla la Llei de 
residus.

La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) manifesta que estan d’acord amb l'objectiu de la 
moció. No són incompatibles diferents mètodes.

L'Ajuntament està treballant en el projecte reciclos, un projecte de reducció de 
residus que es presentarà de cara a la tardor.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que la moció no pretén decidir quina és la millor 
manera de fer la recollida de residus. El que exposa la moció funciona a Berlín amb 
una reducció dels costos de neteja dels barris perifèrics.

13. 21/2021/1029 MOCIÓ DE REBUIG CENTRALS EÒLIQUES I 
FOTOVOLTÀIQUES Moció que presenta el grup municipal de la CUP de rebuig 
als projectes de centrals eòliques i fotovoltaiques previstos al Penedès.

El Decret Llei 16/2019, de mesures urgents per l’emergència climàtica i l’impuls a les 
energies renovables, aprovat pel Parlament de Catalunya, ha comportat una allau de 
sol·licituds de noves centrals eòliques i fotovoltaiques, obrint la porta a corporacions 
que defensen projectes merament especuladors, de canvi de l’ús del sòl agrícola 
encobert i sense control i que tindran greus efectes sobre la nostra pagesia, el 
paisatge i el medi natural del Penedès. 

Un Decret Llei aprovat d’urgència i d’esquena a l’ecologisme, amagant interessos 
polítics i econòmics, que promou la liberalització del sector de les energies 
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renovables, afavorint a les grans corporacions i posant en risc la conservació 
d’activitats econòmiques tradicionals i d’espais naturals (protegits o no) i estratègics 
del territori català.

Davant la precarietat que pateix el sector primari, molts pagesos s’estan plantejant 
seriosament cedir a les ofertes de lloguer o compra de les seves terres per part de les 
promotores. Però aquesta no és la solució pel sector, calen polítiques agràries reals i 
efectives que dignifiquin la pagesia i que siguin capaces de revertir la falta de relleu 
generacional de les explotacions, l’abandó de la terra i el despoblament rural.

Cal alertar també que aquests projectes es volen construir a la Catalunya rural, lluny 
dels grans nuclis consumidors d’energia, cosa que suposa un alt cost en el transport 
de l’energia, tant per les infraestructures necessàries com pel malbaratament 
d’energia que es perd pel camí.

L’impuls de les energies renovables no es pot fer d’esquena al territori i encara menys 
en funció dels interessos d’empreses privades.

Des de fa anys ens trobem immerses en una situació d’emergència climàtica que 
evidencia la necessitat d’abandonar definitivament el consum de combustibles fòssils i 
substituir-los per les energies renovables. Tanmateix cal que aquesta transició 
energètica es faci amb plena sobirania territorial i popular, de forma col·laborativa, 
apostant per un nou model energètic i de consum que sigui capaç de decréixer i de 
produir allà on s’ha de consumir.

Per això ens cal una planificació de la implantació territorial de les energies 
renovables, amb consens del territori i de les administracions locals, capaç de blindar 
els interessos especulatius de les grans corporacions i, alhora, que fomenti 
l’autoproducció a través de comunitats energètiques i xarxes de consum locals.

Cal democratitzar l’energia perquè és un recurs essencial. Els sistemes de generació 
d’energia de fonts renovable són accessibles i fan econòmicament viable que aquesta 
democratització es porti a terme a nivell local. Cal apostar per projectes adaptats a 
les necessitats locals, i avançar en el camí de recuperar sobirania energètica a escala 
local i com a país.

Volem començar una transició energètica completa, és a dir utilitzant energia verda i 
on el control de la producció, distribució i comercialització estigui sota control públic 
i/o ciutadà.

Al Penedès hi ha projectats una gran quantitat de parcs eòlics i fotovoltaics que 
afectarien plenament a l’idiosincràsia del territori, al paisatge i perjudicaria greument 
als conreus de vinya, entre d’altres. Per exemple, entre els projectes que empreses 
privades han demanat instal·lar al nostre territori, hi ha vuit parcs fotovoltaics i 
almenys dos d’eòlics a l’Alt Penedès, i quatre parcs fotovoltaics al Baix Penedès. 

És per això que des del Grup Municipal de la CUP de Vilafranca del Penedès proposem 
al Ple de l’Ajuntament que adopti els següents acords:

PRIMER- Manifestar el rebuig als projectes de centrals eòliques i fotovoltaiques 
projectats al nostre territori que se situen en sòl agrícola i/o forestal.
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SEGON- Iniciar una campanya de sensibilització destinada a la població i implicant 
especialment els agents del sector agrari.

TERCER-  Adherir-se al MANIFEST PER UN MODEL ENERGÈTIC SOSTENIBLE promogut 
per la Federació Ecologistes de Catalunya (document adjunt). 

QUART- ...

CINQUÈ- ... 

SISÈ- ...

SETÈ- Instar al Parlament de Catalunya perquè derogui el Decret Llei 16/2019 i iniciï 
un procés legislatiu complet que repensi una estratègia de país consensuada entre els 
diferents agents afectats.

VUITÈ- Instar al Parlament de Catalunya perquè aprovi una moratòria en la tramitació 
dels projectes actuals, amb efecte retroactiu, fins a tenir un nou reglament i una 
planificació territorial de la implantació de renovables.

NOVÈ- Instar al Parlament de Catalunya a iniciar els tràmits per aprovar la Llei de 
Transició Energètica abans del 2022.

DESÈ- Impulsar una forma legal que garanteixi el control i la participació ciutadana en 
una comunitat energètica local, liderada per l’ajuntament i que fomenti l’autoconsum 
energètic municipal i privat, que incideixi en la producció (també d’energia 
renovable), la comercialització així com en la planificació de noves instal·lacions.

ONZÈ- Promoure el debat públic en favor de l’autoconsum, de les energies renovables 
i del model de producció distribuïda.

DOTZÈ- Valorar la creació d’una comercialitzadora elèctrica local, que podria ser en 
format cooperativa, per facilitar l’adquisició d’energia verda per part de tots els 
ciutadans del municipi i poder lluitar contra la pobresa energètica.

TRETZÈ- Comunicar aquests acords al Departament de Territori i Sostenibilitat; al 
Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació; al Departament 
d’Empresa i Coneixement  de la Generalitat de Catalunya; i als col·lectius Bosc Verd, 
SOS Penedès i a la Plataforma Provegueria Penedès.

El text de la moció recollida en aquesta acta reflecteix el resultat de la votació, 
havent-se omès els apartats que no van resultar aprovats en la seva votació en el Ple.

VOTACIÓ:

La moció es sotmet a aprovació per punts:
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Apartat quart de la part dispositiva de la moció: es rebutjat per 9 vots favorables (5 
ERC, 2 CUP, 1 VeC, 1 C’s) i 12 vots en contra (7 JxV, 5 PSC).

Apartat cinquè de la part dispositiva de la moció: es rebutjat per 8 vots favorables (5 
ERC, 2 CUP, 1 VeC) i 13 vots en contra (7 JxV, 5 PSC, 1 C’s).

Apartat sisè de la part dispositiva de la moció: es rebutjat per 8 vots favorables (5 
ERC, 2 CUP, 1 VeC) i 12 vots en contra (7 JxV, 5 PSC) i 1 abstenció (1 C’s).

Resta de la moció: aprovada per 20 vots favorables (/ JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 
VeC) i 1 en contra (1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que el Decret Llei 16/2019, de mesures urgents per 
l’emergència climàtica i l’impuls a les energies renovables, aprovat pel Parlament de 
Catalunya, ha comportat una allau de sol·licituds de noves centrals eòliques i 
fotovoltaiques, obrint la porta a corporacions que defensen projectes merament 
especuladors, de canvi de l’ús del sòl agrícola encobert i sense control i que tindran 
greus efectes sobre la nostra pagesia, el paisatge i el medi natural del Penedès.

El Decret Llei va ser aprovat d’esquena a l’ecologisme, amagant interessos polítics i 
econòmics, que promou la liberalització del sector de les energies renovables, 
afavorint a les grans corporacions i posant en risc la conservació d’activitats 
econòmiques tradicionals i alerta que aquests projectes es volen construir a la 
Catalunya rural, lluny dels grans nuclis consumidors d’energia, cosa que suposa un alt 
cost en el transport de l’energia, tant per les infraestructures necessàries com pel 
malbaratament d’energia que es perd pel camí.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia que votarà favorablement. Manifesta que la 
Generalitat té les competències i els mitjans tècnics per decidir on es poden fer les 
instal·lacions. La sobirania energètica està en mans de la Generalitat, no dels 
oligopolis i els ajuntaments tenim veu per fer-nos sentir. El que pretén la moció és 
parar els projectes ja aprovats i això va en contra de la reducció de l'efecte 
hivernacle. Caldrà implementar horts solars i aerogeneradors allà on es pugui.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que han fet una petita esmena en el punt 
primer que ha estat acceptada. Anuncia que donarà suport a la mació.

Cal anar abandonant el discurs: “a casa nostra, no”. El que discutim és una proposta 
global per a tot el país. La Generalitat té unes competències i ha d'arribar a acords 
amb el territori.

El canvi de model suposarà un canvi en la producció, que ha de ser més 
descentralitzada i un canvi en la gestió, que ha d’estar més controlada pel sector 
públic i ha de ser molt propera a la ciutadania.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, 12 de maig de 2021

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
5/2021/1028

Codi validació document:
1352 1302 7446 3053 2552

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 40 de 44

El Govern de la Generalitat no està acabant de fer els deures. Els projectes que es 
tomben, és per la protecció de l'àliga cuabarrada.

La impressió que dona és que des dels grans nuclis es col·loquen les instal·lacions en 
el territori buit, però el territori buit on posar les instal·lacions, ja el tenim: les 
teulades de les naus i les indústries i les teulades dels edificis, etc; el que passa és 
que això suposo un model productiu més descentralitzat que els grans parcs eòlics, 
controlats per les grans oligopolis. Pot entendre determinats pagesos que els és més 
rendible llogar els terrenys o vendre'ls que conrear raïm.

Les propostes de la moció són coherents, passa per derogar el Decret vigent i 
elaborar una veritable llei que permeti planificar d’una forma justa tant des del punt 
de vista social com territorial la transició energètica.

El manifest per un model sostenible és un plantejament coherent. L'empresa 
comercialitzadora a nivell local hauria de ser l'empresa d'aigües.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que coincideixen en que aquest decret 
s'hauria de derogar, perquè s'ha fet sense tenir en compte el planejament municipal.

Les al·legacions fetes al parc eòlic de Pontons han fet que no tiri endavant. Igual ha 
passat al Montsant, amb un parc solar al costat d'un celler que malmet enoturisme.

El posicionament és acostar les instal·lacions allà on es produeixen. El nostre 
planejament ubica en determinades zones, com poden ser instal·lacions, que les ubica 
al costat de la deixalleria.

Els punts 4 5 i 6, que fan referència al POUM, proposa deixar-los sobre la taula i en la 
propera Comissió informativa, poder estudiar si són suficients o idonis. La resta de 
punts els sembla correcte.

Demana no repetir errors. Un Pla director podria ser una solució.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que la moció ens posa davant una disjuntiva, sobre 
energies renovables o no. La resposta unànime és un sí.

La revolució que ve, passa per la transició ecològica. Repensar els models actuals. 
Comparteixen plenament l'objectiu de la moció. S’ha de planificar bé. No podem 
passar d'un sistema oligopolístic com l’espanyol, a un sistema oligopolistic pintant 
verd.

Cal avançar cap a la descentralització, la democratització i l’autoconsum. Hem de 
portar l’energia al lloc on es produeix per poder avançar en aquest canvi de model.

Vendre el territori per engrandir les grans empreses energètiques no els sembla la 
manera d’avançar cap a l’energia verda ni en la defensa del territori ni en construir un 
sistema més just i més equilibrat tant a nivell de Penedès com de país.

Anuncia el vot favorable.
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El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) manifesta que el que és realment important 
d’aquesta moció, que és evitar que continuin entrant llicències mitjançant el sistema 
de la suspensió de llicències.

És un decret que, vist amb el temps, tot i que només té un any i mig, és demostra 
absolutament desfasat. Està pensat per una visió urbanística, de parcel·les 
urbanístiques i no per estudiar la idoneïtat de la seva ubicació. També estan d'acord 
amb el Sr. Romero sobre que cal fer durant l’any que duro la suspensió de llicències.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que en el punt cinquè, quan parla 
d'autoconsum, si hi ha sobrant d'energia, es podria distribuir als voltants.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que no retiraran els punts. Els consideren cabdals i 
els permet actuar a nivell local. Cal un diàleg i cal que la implementació de les 
renovables al territori no sigui una imposició. Volen les energies renovables, però no a 
qualsevol preu.

L'alcalde Pere Regull (JxV) anuncia que votaran la moció per punts.

14. 22/2021/1029 MOCIÓ SUPORT LLEI QUE GARANTEIXI EL DRET A 
L’HABITATGE. Moció que presenten conjuntament els grups municipals de la 
CUP i de VeC, de suport a la iniciativa per una llei que garanteixi el dret a 
l’habitatge.

VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 8 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC) i 13 en contra (7 
JxV, 5 PSC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que estem en un moment clau en la elaboració 
d'una nova llei que garanteixi el dret a l'habitatge. Recorda que 12 milions de 
persones a l'Estat espanyol tenen risc d'exclusió social. Entre 2008 i 2020 s'han 
produït un milió de desnonaments. Més d'un 36% de la població de l’estat ha de 
gastar més del 40% dels ingressos per pagar l'habitatge i els subministraments 
bàsics. Això afecta especialment al col·lectiu jove, dificultant les possibilitats 
d’emancipació. La nova llei hauria de garantir l’accés a un habitatge digne i 
assequible, l’aturada dels desnonaments sense alternativa habitacional, treballar per 
generar un parc públic de lloguer social.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que calen totes les eines per protegir el dret a 
l'habitatge. És un dret fonamental, independentment de la condició econòmica, social 
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o política. No poder disposar d'un habitatge en condicions dificulta la socialització de 
la persona. 

Les propostes de la moció són un mínim irrenunciable. Adverteix que quan acabi 
l'estat d'alarma es poden produir 40.000 desnonaments.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que el Govern d'Espanya està en ple procés de 
tramitació de la llei, que sembla que es decantarà cap als estímuls fiscals als 
propietaris. Està d'acord amb el punt 2 a la moció i anuncia el vot en contra. Troba a 
faltar que es demani a la Generalitat la vivenda pública de lloguer social.

La Sra. Mònica Hill (ERC) anuncia que votaran a favor. Manifesta que totes les 
mesures que serveixin per garantir el dret a l'habitatge, tindran el seu suport.

Demanen al govern de l'Estat espanyol que no dubti en fer una llei que garanteixi 
l'habitatge digne i accessible. Cal treballar per ampliar l’habitatge social. Recolzen tots 
els punts de la moció i demana a la regidora de Vilafranca que adquireixi habitatge 
per dedicar-lo a habitatge social.

La Sra. Lourdes Sánchez anuncia que votaran en contra. Manifesta que no hi ha cap
avantprojecte. S’està treballant entre els diferents ministeris i sectors implicats. 
Demana que es facin arribar les iniciatives a les entitats municipalistes.

La necessitat d'aquesta Norma es justifica en que és el dret a la vivenda, digna i 
adient recollida en l’article 47 i que tenen totes les administracions desde el lloc públic 
que ocupen desfent-lo. Els objectius de la norma és la regulació de les polítiques de 
vivenda com a servei públic d'interès general, el blindatge de la funció social de la 
vivenda, promoure el desenvolupament de parcs públics de vivenda estables, enfortir 
el dret a una vivenda digna a preus assequibles, enfortir la planificació i cooperació 
interadministrativa en aquesta matèria, la transparència i
seguretat en formació com a garanties del dret a la vivenda.

En això creu que tots estan d’acord i que hi ha voluntat d’aconseguir-ho Vilafranca, 
respecte als municipis de la comarca, és un exemple de bones pràctiques, tant en el 
programa de rehabilitació, com en el número d’habitatges socials. Sempre fa falta 
més, perquè el dret a l’habitatge és un dret fonamental per les persones.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que no és una moció de la CUP o de VeC, és 
una moció d'un iniciativa ciutadana.

L'objectiu de l'emoció és justifica perquè no hi ha un document. Es vol influir en la 
redacció del document. Els objectius anunciats per la regidora són compatibles amb la 
moció.

15. PRECS I PREGUNTES

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que el 4 de març va registrar una sol·licitud de 
retirada d’estel·lades de les rotondes i carrers perquè contravenen l’ordenança de 
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convivència. Demana que es faci complir la normativa i que, si no hi ha permís, siguin 
retirades.

Posa un altre cop de manifest que en la plaça Constitució s’han tornat a alterar els 
rètols identificadors oficials i posa plaça de la República 

A l’avinguda Europa, cruïlla amb Josep Terradellas, desprès del pas de vianants, la 
senyalització posa que pots continuar recte o girar a la dreta, però a la dreta, és 
direcció prohibida.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que a la pàgina web en l’apartat de Solidaritat 
i cooperació, continua estancada al 2016. La darrera acta és del gener de 2016 i 
encara figura un regidor del PP que no està en aquest ajuntament com a membre de 
la Comissió.

S’ha donat el compliment a alguna pregunta, però encara no s’ha facilitat l’informe 
tècnic sobre el bloc que tenia problemes de connexió al clavegueram

L’alcalde va signar un document amb altres alcaldes de l’Arc Metropolità, demana que 
aquest document sigui compartit.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que a la premsa ha sortit la intenció de crear 
una associació, però encara no hi ha el document, s’està tancant la proposta 
d’estatuts, que suposa que passarà en el proper Ple i que quan ja tingui la 
documentació, ja els la farà arribar.

Es tracta de fer un lobby per presionar per aconseguir coses per aquest territori, que 
som prop d’un milió de persones, si només comptem els municipis, i prop de tres 
milions, si comptem amb les comarques que aquests municipis representen.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) demana saber com ha anat la preinscripció escola i si 
s’han complert les previsions de l’equip de Govern.

Demana saber les sancions que s’han imposat per no respectar les normes de la 
Covid.

Demana que en el pla de residus, tant aviat com es pugui, es facin els debats, 
discussions per tal de consensuar la recollida de residus.

Atès que el procés selectiu per la plaça de cap de Turisme ha quedat desert, demana 
saber com ha anat i parlar-ne del tema en Comissió informativa.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesta que des de la creació de la nova web s’han 
reunit un parell de vegades amb Comunicació i estan en vies d’actualització.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que els han fet arribar un manifest de 26 
entitats i associacions crític perquè no se’ls ha facilitat un espai per Sant Jordi. 
Demanen al Govern que deixi de privar a aquestes entitats i associacions de la seva 
activitat habitual i perquè les entitats puguin participar de la diada de Sant Jordi. 
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L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que ho estudiaran, però que de les consultes 
realitzades, conclouen que a a quasi tot arreu es fa el mateix.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que en l’anterior Ple van fer un prec 
d’adhesió de l’ajuntament de Vilafranca al manifest de la revista Sàpiens de “No eren 
bruixes”. La Sra. Arroyo va dir que si que es faria i encara no s’ha fet.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesta que a títol personal totes les persones del 
Servei d’Igualtat estan inscrites i com a institució, ho estan treballant per tal 
d’adherir-nos de forma clara i fer-ho arribar a la ciutadania.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) felicita als organitzadors del Vilapensa pel gran desplegament 
d’aquest festival, que hi ha assistit molta gent i veient aquesta assistència, tornen a 
demanar que els plens siguin presencials.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que a la que es pugui fer el ple presencial, es 
farà. La gran majoria de capitals de comarca es fa així.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que ha vist les imatges del Vinseum i hi havia més 
de vint-i-escaig persones.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que no té res a veure, allò era un acte de tres 
quarts d’hora i un Ple dura tres, quatre o cinc hores.  

 

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta.

    

http://www.vilafranca.cat/validacio
Eduard Marcó i Alberti

El secretari,

Pere Regull i Riba

Vist-i-plau l'Alcalde,
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